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Kövessen bennünket a        acebookon is!

Kia Ceed család kedvező finanszírozással, Érden! 
Most 600.000 Ft kedvezménnyel.

Kia�Di-Fer
2030 Érd, Göncölszekér utca 2.
Tel.: +36 23 523-101    
www.kiadifer.hu 
Jelen hirdetés nem minősül ajánlattételnek, célja kizárólag a figyelem felhívása. A hirdetésben megjelenített autó illusztráció. Üzemanyag-fogyasztás (vegyes) Kia Ceed kombi: 113-145 g/km. A megadott fogyasztási
és károsanyag-kibocsátási értékek az aktuális jogszabályok által meghatározott mérési eljárás ((EU) 2017/1153) szerinti mérésekből származnak. A fenti értékek meghatározása az RDE (valós vezetési feltételek
melletti kibocsátás) vizsgálattal kiegészített új WLTP (könnyűgépjárművekre vonatkozó, világszinten harmonizált vizsgálati eljárás) szerinti mérési ciklussal történt. Az adatok tájékoztató jellegűek, egyes konkrét
mérési eredmények ezektől eltérhetnek, különbségeket mutathatnak.Az árlistás kedvezmény a Kia Ceed, Ceed kombi és XCeed modellekre érvényes, kivéve Fusion felszereltség. Egyéb kedvezménnyel nem
összevonható. Részletekről érdeklődjön márkakereskedésünkben.
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Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

BU/24/10BN1

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

AUCHAN KORZÓ BUDAÖRS

06 (30) 220 3624

Sport utca 2-4.

budaors@widex.hu

HALLÁSVIZSGÁLAT MÁR SZOMBATONKÉNT IS!

WIDEX SMARTRIC

TM

JÖJJÖN BE HOZZÁNK INGYENES HALLÁSVIZSGÁLATRA

ÉS PRÓBÁLJA KI AZ ÚJ WIDEX SMARTRIC 440

HALLÓKÉSZÜLÉKET!*

INNOVATÍV

FORMATERVEZÉS,

JOBB FÓKUSZÁLÁS

*A hirdetésen szereplő Widex SmartRIC 440 hal lókészülék/gyógyászati segédeszköz nem szerepel a NEAK támogatási l istán.

A kockázatokról olvassa el a használati útmutatót, vagy kérdezze meg kezelőorvosát!

S Z U B J E K T Í V

Hahó, beírtad a naptáradba?
Kedves olvasóink!

Eljött ez is, egy borús, esős, hűvös hónap, amit sokan 
csak bekuckózásra tartanak alkalmasnak, és van is ebben 
igazság. Meleg tea, sütemény, finom illatok, puha takaró, 
egy jó film vagy könyv..., hú, ez így giccses. De tényleg, 
kinek van kedve ilyenkor korán kelni, félig sötétben útra 
kelni a munkahelyre, a suliba? Majd - és ez még nehezebb, 
hiszen nem is kötelező - hazaérés után kicsit rendbe hoz-
va magunkat újra felkerekedni mondjuk egy előadásra, 
színházba, kiállításmegnyitóra, koncertre, vagy akár egy 
kávézóba a barátokkal? Senkinek. De azért, látva az egyre 
gazdagabb programajánlónkat, ráadásul itt helyben, azt 
hiszem, hogy mégse érdemes mindig otthon maradni. 

A Budaörsi Naplóban jellemzően háromszor, néha 
még többször adunk hírt egy-egy eseményről. Először, 
amikor megkapjuk a meghívót, az azonnal az online 
Programajánló rovatunkba kerül (budaorsinaplo.hu/
category/programajanlo/), és ha nem késte le a szervező 
az esedékes lapzártát, utána nyomtatásban is megjelenik. 
Másodszor közvetlenül az esemény előtt figyelmeztetjük 
a kedves olvasóinkat, hogy “hahó, beírtad már a naptá-
radba?!”, mert nincs annál bosszantóbb érzés számunk-
ra, mint amikor a harmadik megjelenés, nevezetesen 
az adott előadásról szóló tudósításunk alá többen is azt 
kommentelik: “Miért nem tudtam róla?”, meg “De kár 
hogy lemaradtam!”. Hát valóban, miért nem tudtál róla? 
Amikor pedig az esemény több napos, az online újságun-
kon többször is összefoglaljuk, mi történt addig és még 
mi várható. 

“Amiről mi nem írunk, az meg sem történt, legalábbis 
Budaörsön” - ez volt a szlogenünk a pandémia előtt. Majd 
2020-ben jöttek a nagy le- és bezárások, a korábbinál jóval 
kevesebb programot tartottak meg személyes részvétellel, 
az online események pedig másfajta híradást követeltek 
meg. De ez is már a múlt, és most, 2024 őszére nemcsak 
a pandémia előtti társadalmi és kulturális közösségi élet 
tért vissza, hanem - egy fejlődő kisvárostól elvárhatóan - 
bővültek a lehetőségek. Így a szlogenünk valójában már 
nem tartható, mert nem tudunk mindig, mindenhol ott 
lenni. Hiszen miközben mi kevesebben lettünk, többek 
között több régi civilszervezet lett még aktívabb (a nyug-
díjas klubok, az Olvasókör, a Kertbarátok stb.) és újak is 
alakultak (mint a Társasjáték Klub). Sőt, az itt lévő vál-
lalkozások szintén aktívabban kapcsolódnak be a közös-
ségépítésbe. A helyi intézményeknek pedig - legyen szó 
az óvodákról (lásd például cikkünket a 12. oldalon), az 
iskolákról, a művelődési házról vagy a könyvtárról, vagy 
a híd túloldalán a Kamaraerdei Közösségi Házról - egyre 
színesebb és gazdagabb a programkínálatuk. A PostART-
ot azért említem külön, mert nem önkormányzati fenn-
tartású, hanem magáncég üzemelteti, de mégsem egy a 
többi helyi étterem és kávézó közül, hanem a város ma 
már (egyik?) meghatározó kulturális központja. 

“A napokban az érdeklődés hiánya miatt elmaradt egy 
remeknek ígérkező, máshol telt házas színházi előadás.” Azt 
hittem régebben írtam ezt, de most, hogy megkerestem, 
csak hat évvel ezelőtt. Akkor az okokat kerestem. “Le-
het, hogy nem volt rendesen meghirdetve?” Hát, erre már 
fentebb utaltam, hogy aki nem hajlandó a napjainkban 
ránk zúduló rengeteg információ közül automatikus sze-
lektálással (például, hogy milyen közösségi csoportokat 
követ) az őt érintőt kiválasztani, ahhoz nem lehet eljuttat-
ni a meghívót. “Túl sok a párhuzamosan zajló esemény a 
városban, és megosztja a kultúrára nyitott potenciális kö-
zönséget?” Erre most sokkal jobb és aktuális választ tudok 
adni, mint 2018-ban. Ugyanis már az őszi IdeSüss - Bu-
daörs Napon, de leginkább most a szeptemberi Könyvtári 
Napokon tudatosult bennem, hogy a budaörsi kulturális 
intézményeink (már?) nem versenyeznek egymással, ha-
nem együttműködnek. Kicsi a könyvtár galériája a nép-
szerű költővel az író-olvasó találkozóra? Akkor tartsuk 
meg a művelődési ház nagytermében! Sőt, vannak közös 
szervezésű programjaik, egyebek között az egy fedél alá 
kényszerült művelődési ház és színház második alkalom-
mal hirdette meg együtt a Fekete királynő című interaktív 
krimijátékot. Vagy ott volt szeptemberben a Mi Utcánk 
- Mini Fesztivàl, ami a Clementis utcában működő kultu-
rális helyszínek összefogásából jött létre, idén harmadik 
alkalommal és amihez idén már kapcsolódott a Jókai is, a 
PostART hívó szavára. Tudom, hogy korábban is volt már 
a PostART udvarán a Jókai Napok keretében főzőverseny, 
de ami akkor - legalábbis kívülről nézve - kivételnek tűnt, 
az most mintha egy új elv mentén kialakuló általános 
gyakorlattá válna. És én ezt teljes szívemből üdvözlöm, 
mert biztosan több pozitív hozadéka van és lesz. Az egyik 
pedig szerintem az, hogy összefogással az érdeklődés hiá-
nya miatt már aligha marad el előadás. 

Hahó, beírtad a naptárba? Hidd el, egy borús, esős, 
hűvös hónap nemcsak a bekuckózásra alkalmas, hanem 
többek között a helyi kulturális programok közötti keres-
gélésre is!

EE
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Ú J K É P V I S E LŐT E S T Ü L E T

Megalakult és több fontos 
döntést is hozott

 
A tavasszal megválasz-
tott képviselőkkel zaj-
lott le október 2-án az 
alakuló testületi ülés, 
ahol mindjárt több fon-
tos témáról is döntöt-
tek.

 Néhány perccel 9 óra 
után a Himnusszal kez-

dődött, majd Wittinghoff 
Tamás polgármester és a 12 
„régi”, illetve 2 új képviselő 
(Kisfalviné Lauber And-
rea Budaörs Fejlődéséért 
Egyesület /BFE/, Kamara-
erdő képviselője és Gergely 
István Budaörsi Vállalkozók 
Egyesülete /listás/) letették 
az esküt. A napirendeket és a 
későbbiekben minden egyes 
napirendet mind a 15-en egy-
hangúlag megszavazták.

Elsőként a szabályoknak 
megfelelően a helyszínen 
lepecsételt szavazólapokon 
a testület tagjai megválasz-
tották az alpolgármestere-
ket, akiket a polgármester ter-
jeszt elő, ahogy a bizottságok 
tagjait is.

Ez utóbbival kapcsolatban 
a polgármester a köszöntő-
jében kiemelte, hogy sike-
rült a fideszes képviselőkkel 
konszenzusban előkészíteni 
ezt. Farkas Benedek, mint a 
szavazat számlálóbizottság 
elnöke ismertette, hogy a tes-
tület 15-15 igennel választotta 
alpolgármesterré a korábbi 
alpolgármestert Biró Gyulát, 
illetve új alpolgármesterként 
a BFE eddigi és új képviselő-
jét Monostori-Kalovits Már-
kot. Ők is letették az esküt és 
a többi képviselő szavazott a 
velük kapcsolatos munkálta-
tói kérdésekről.

A következő napirend – 
bár a polgármester személye 

nem változott, de új ciklus 
kezdődött – a polgármester-
rel kapcsolatos munkáltatói 
kérdések, 14 (ő maga nem 
szavazott) egyhangú szavazat-
tal ezt is elfogadták.

Majd rendeletet alkottak 
és határozati javaslatot fogad-
tak el az előterjesztések sze-
rint és hozzászólások nélkül 
a bizottságok létrehozásáról, 
tagok és a képviselők (az elő-
ző ciklushoz képest, mivel 

régóta nem történt emelés, 
most megemelt – mondta el a 
polgármester) tiszteletdíjáról.

Megválasztották az ön-
kormányzati cégek, a BTG és 
a BSC 1924 Kft. felügyelő bi-
zottságának tagjait is. Ekkor 
került sor a bizottsági tagok-
ról (képviselők és külsős ta-
gok, az utóbbiak között több 
olyan név hangzott el, akik a 
Fidesz színeiben indultak a 
választásokon) való szavazás-
ra. (A bizottságok összetételét 
lásd cikkünk végén!) Ők is le-
tették az esküt. A polgármes-
ter hozzátette, hogy a külsős 
tagok munkája is egyenértékű 
a képviselőkével, és kéri, hogy 
az esküjüknek megfelelően 
végezzék azt.

Majd rátértek a város ak-
tuális ügyeire. Mivel a Pa-
gony utcai óvoda vezetői fel-
adatait a helyettes látja el, őt 
így megilletik a vezetőnek 
járó béren kívüli juttatások 
is. Ennek megvalósításához 
rendeletmódosítás kellett 
(15 igen) és el is fogadták azt 
(15 igen). A Beregszászi utca 
környékén a változtatási tila-
lom alól ismét felmentettek 
valakit. Elvi döntést hoztak 

arról, hogy kidolgozzák a kö-
zösségi költségvetés szabá-
lyait. Ennek lényege, hogy 
a folyamat során a lakosság 
javaslatot tehet arra, hogy az 
önkormányzat mire fordítsa a 
helyi költségvetés egy megha-
tározott részét. Ezt követően 
a lakosok szavazhatnak a fel-
merülő lehetséges kezdemé-
nyezésekre, végül a legtöbb 
voksot elnyerő javaslatokat 
a projekt kezdeményezője 
vagy az önkormányzat meg-
valósítja. Döntöttek a Raktár 
utcában egy építési szabá-
lyozási kérdésről. Többlet-
támogatást szavaztak meg a 
Húsznegyven Egyesület által 
szervezett Építész szüretre. 
Helyi rendeletet módosítottak 

a viziközművekről. A panel-
házakra kiírt korszerűsítési 
pályázatra érkezett kilenc pá-
lyázatot mind elfogadták.

A következő napirend-
nél Czuczor Gergely (Fidesz-
KDNP) szót kért, hogy „ne 
legyen csak mechanikus sza-
vazás” – jegyezte meg, és azt 
kérte, hogy tegyük egyértel-
művé, hogy például az Árok 
utcai focipályát a nem igazolt 
játékosok mikor használhat-
ják. Ezt is jóváhagyták. A Bu-
daörsi Tanodának is meg-
szavaztak többlettámogást. 
A Mező utcában áthelyezték 
lakossági kérésre a szelektív 
gyűjtőket a Stefánia utcába.

A Zichy majorban talál-
ható ingatlanokat szeretné 
az önkormányzat megvásá-
rolni, hogy ott kulturális ne-
gyed jöjjön létre, ennek része, 
hogy megveszik a Clementis 
László utca 20. alatti ingat-
lant. Itt Gergely István szólt 
hozzá, hogy az értékbecslés 
és a vételár nem ugyanannyi. 
Erre dr. Bocsi István jegyző-
től és Lőrincz Mihály mű-
szaki ügyosztályvezetőtől el-
hangzott, hogy a valós épület 
és az, ami a papírokban sze-
repel nem egyezik, és a valós 
négyzetméter alapján állapí-
tották meg az árat.

Döntöttek villamos-
energia beszerzésről és a Víg 
utcában közterület megosz-
tásról, egy része mostantól 
Szálláshegy utca. Majd immár 
zárt ülésen az Egyesített Böl-
csődei Intézmények intéz-
ményvezető (magasabb veze-
tői) álláshelyre kiírt pályáza-
tának elbírálásáról és díszpol-
gári cím adományozásáról.

Az ElőtErjEsztésEk: 

https://budaorsinaplo.hu/a-

tavasszal-megvalasztott-uj-

kepviselotestulet-alakulo-ulese-

oktober-2-meghivo/

M O N O S TO R I - K A LO V I TS MÁ R K : 

“Megtiszteltetés és nagy felelősség, 
hogy alpolgármester lettem”

Bár volt már ilyen 
korábban, az előző cik-
lushoz képest újdonság, 
hogy ismét két alpolgár-
mestere van Buda-
örsnek. Bíró Gyula mel-
lett - aki eddig is 
Witting hoff Tamás pol-
gármester helyettese 
volt - az egyik legfiata-
labb képviselő 
Monostori-Kalovits Márk 
lett a város új alpolgár-
mestere. Az alakuló ülé-
sen vita nélkül, egyhan-
gúlag szavazták meg, 
tehát a helyben ellenzé-
ki képviselők is. Vele 
beszélgettünk.

 Korábban a két alpol-
gármester között volt egy 
munkamegosztás. Ki lett-e 
ilyen mondva most köz-
ted és Bíró Gyula között? 
- Ha még ki nem is mondtuk, 
hiszen még csak néhány napja 
lettem alpolgármester, de azt 
hiszem, nem titok, hogy Bíró 

Gyulával évek óta jó viszony-
ban vagyunk, és jól ismerjük 
egymás szakmai érdeklődését. 
Úgy érzem, hogy alpolgár-
mester úr inkább a fejleszté-
sekre és beruházásokra sze-
retne fókuszálni, míg én a hu-
mán területekhez állok köze-
lebb. Valószínűleg a szociális 
ügyek, a környezetvédelem, 
az oktatási intézményeink, 
az ifjúságpolitikai kérdések, 
a kultúra és a sport területén 
fognak majd aktívabbnak lát-
ni a budaörsiek.

 Mit gondolsz, marad-e 
majd elég időd a körzeted-
re, mint egyéni képviselő? 
- Természetesen. A Kőhegy 
és környéke, ahol felnőttem, 
örökké a szívügyem lesz.  
Az alpolgármesteri feladatkör 
több időt és energiát igényel, 
de továbbra is nagyon fontos-
nak tartom a körzetem képvi-
seletét. Olyan rendszert sze-
retnék kialakítani, amely le-
hetővé teszi, hogy hatékonyan 
végezzem az alpolgármesteri 
teendőimet, miközben aktív 
és elérhető maradok a körze-
tem lakói számára.
Az elsődleges feladatom most 

az, hogy a saját körzetem mel-
lett jobban megismerjem a 
város másik kilenc körzetét, 
azok problémáit és az ott la-
kók vágyait is, hiszen most 
már közvetlenül hozzám is 
fordulhatnak az ott élők.

 Az, hogy ilyen fiatalem-
berként (pontosan hány éves 
is vagy?) a második képvise-
lői ciklust kezded, figyelem-
re méltó politikusi karrier, 
de mellette tanulhattál, vál-
lalkozhattál, megvalósíthat-
tad magad más területeken. 
Alpolgármester viszont nem 
lehetsz részmunkaidőben, 
sőt az összeférhetetlenség 
miatt saját vállalkozásod 
sem lehet.
-Idén nyáron lettem 32 éves, 
és valóban, már egy ötéves 
önkormányzati ciklust ma-
gam mögött tudhatok. Most 
pedig óriási megtiszteltetés 
ért, hogy a kőhegyi körzet 
képviselésén túl a város alpol-

gármestere is lehetek. Talán 
sokan nem tudják, de a most 
lezárult ciklust megelőzően, 
2014 és 2019 között öt évig 
külsős bizottsági tag voltam az 
Önkormányzati Közbeszerzé-
si Döntéshozó Bizottságban, 
tehát már 10 éve van kapcso-
latom a hivatali kollégákkal, a 
kabineten dolgozó munkatár-
sakkal és polgármester úrral.
19 éves korom óta dolgozom, 
és már egész korán eldőlt, 
hogy a kommunikáció és a 
marketing lesz az én világom. 
Az évek során szépen lépked-
tem felfelé a ranglétrán, és az 
elmúlt években már marke-
ting vezetőként dolgoztam 
több cégnél is. Az utóbbi 
időben megérett bennem a 
gondolat, hogy még komo-
lyabban szeretnék a budaörsi 
politikával foglalkozni. Ezért 
számomra az alpolgármesteri 
poszt nemcsak nagy megtisz-
teltetés, hanem óriási felelős-
ség is. Mindent meg fogok 

BÚCSÚ A TÍZÉVES SZOLGÁLATUTÁN 
A SZOCIÁLIS BIZOTTSÁGBÓL TÁVOZÓ 

SZABÓ SÁNDORNÉTÓL
Vágó Csaba, a polgármesteri kabinet vezetője Dr. 
Ritter Gergely (a szociális bizottság elnöke) társasá-
gában megköszönte munkáját a több mint tíz évig 
bizottsági tagként dolgozó Szabó Sándornénak.
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Párbeszéd és aktív 
közösségi részvétel 

Döntsünk mindenről közösen!
Parkolási modell kialakítása, költségvetés, közle-

kedésfejlesztés - mi az, ami miatt egymás mellé 
került összeállításunkban ez a három téma? Az a 
szemlélet, amivel a budaörsi városvezetés a fel-

merülő, aktuális kérdésekre úgy kíván hosszú távú 
válaszokat adni, hogy már az előkészítési munká-
ba, az ötletelésbe is aktívan be szeretnék vonni az 

érintett lakosságot. Vannak projektek, amelyek 
még csak tervek, vannak, amelyek megvalósítása 

már folyamatban van, és van, amelyik már a befe-
jezéséhez közeledik. A részletek a cikkekben!

Parkolás: mi lenne a jó megoldás?
A parkolás néhány éve Budaörsön is egyre több városré-
szen probléma, és mivel a statisztikák alapján egy háztar-
tásra átlagosan 2,7 autó jut, ami akár országosan, akár 
a korábbiakhoz képest rendkívül magas szám, az önkor-
mányzat, illetve a hivatal külsős szakértők bevonásával 
dolgozik azon, hogy mi lenne a jó megoldás. A korláto-
zott idejű várakozást engedélyező, de ingyenes parkolási 

zónahatárok bővítése? Vagy a fizetős parkolás beveze-
tése? De hol és milyen feltételekkel? Vagy...? A többség 
számára elfogadható válaszhoz a következő lépés a lehe-
tőségek megvitatása lesz a lakossággal, és végül az újabb 
szakértői kiegészítésekkel és ismét a helyi közösségekkel 
együtt kerül majd sor a parkolás hosszú távú rendjének 
a kialakítására. “Ez a folyamat azonban most még az 
előkészítési munkáknál tart” - mondja lapunk kérdésére 
válaszolva Ács Annamária, a városháza kommunikációs 
vezetője. Így bővebben egy következő lapszámban írunk 
róla.

Közösségi költségvetés
Amiről azonban most, az október 2-i alakuló testületi 
ülésen megszületett az első, elvi állásfoglalás, az: a kö-
zösségi költségvetés. Mi köze a parkoláshoz? Ahhoz ép-
pen nem sok, de összeköti a két témát és az alábbiakban 
sorra kerülőket is az a szemlélet, amivel a budaörsi vá-
rosvezetés a felmerülő, aktuális kérdésekre hosszú távú 
válaszokat kíván adni, nevezetesen, hogy már az előké-
szítési munkába aktívan be szeretnék vonni az érintett 
lakosságot.

A közösségi költségvetés bevezetése a jövő évi, 
tehát a 2025-ös költségvetés tervezéskor valósulhat meg 
először Budaörsön. Mégpedig az URBACT IV nemzetkö-
zi projekt keretében. URBACT nemzetközi projektbe el-
sőnek (ezt olvasóink jól tudják, hiszen többször írtunk 
már róla) 2019-ben került be Budaörs, a Cities4CSR el-
nevezésű hálózatban többek között Milánóval, Szófiával, 
Rijekával, Pozsonnyal közösen dolgozott a városunk. Az 
URBACT III. 2022-ben ért véget, hosszútávú eredménye 
a Budaörs Közösség megvalósítása volt Budaörs számá-
ra, amely együttműködés a mai napig sikeres, és Buda-
örs számára hasznos projekteket valósít meg. 2023 óta 
az URBACT IV. megvalósítása zajlik. Ebben a programban 
Budaörs egy belga, egy holland, egy lett, egy lengyel, 
egy dán, egy román, egy spanyol és egy szlovák várossal 
közösen alkot egy nemzetközi partnerhálózatot, ami az 
Agents of Co-Existence (Az együttélés szereplői) elne-
vezést kapta, és amelynek témája: a párbeszéd és aktív 
közösségi részvétel erősítése a helyi közügyekben. Az 
URBACT projektben együttműködő nemzetközi partne-
rek jó példáinak megismerése és iránymutatása is hoz-
zásegíti Budaörsöt egy sikeres közösségi költségvetés 
megvalósulásához. 

Mi a közösségi, vagy más fordításban “részvéte-
li “költségvetés? Az első ilyen 1989-ben a brazil Porto 
Alegre városában jött létre és mostanra ott a költségve-
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tenni, hogy a következő öt 
évem a lehető legsikeresebb 
legyen.

 Nem számolsz azzal, mi 
lesz, ha nem jön össze és 
hogy fogsz visszamenni a 
korábbi munkádhoz?
Soha nem állok neki így 
egyetlen feladatnak, kihívás-
nak sem. Sokáig szeretném 
képviselni a kőhegyi és a bu-
daörsi lakosokat. Kiemelt 
célom, hogy folyamatosan 
fejlődjek és tanuljak, hogy a 
legjobbat tudjam nyújtani a 
városnak.

 Milyen a kapcsolatod 
Wittinghoff Tamással? Vál-
tozik-e szerinted most, mert 
a helyettese lettél?
- Mindig is jó munkakap-
csolatom volt polgármester 
úrral, akivel már több, mint 
10 éve ismerjük egymást. 
Természetesen a szerepkö-
röm változásával több közös 
döntés és nagyobb felelősség 
is jár majd, de a lényeg az, 
hogy továbbra is együtt dol-
gozunk Budaörs fejlődéséért. 
Megtisztelő, hogy közösen 
tehetjük még otthonosabbá, 
szebbé, biztonságosabbá és 
zöldebbé Budaörsöt, és biztos 
vagyok benne, hogy nagyon 
sokat fogok tudni tanulni tőle. 

 Mit csináltál friss alpol-
gármesterként az első na-
podon? Van-e beleszólásod, 
hogy milyen legyen az iro-
dád, ki legyen a titkárnőd, 

hány közvetlen munkatár-
sad legyen és kik?
- Elég intenzív volt az eddigi 
három nap: tele egyeztetések-
kel, programokkal, a jelenleg 
futó folyamatok és projektek 

még mélyebb megismerésé-
vel.
Pénteken például a Fővá-
rosi Vízműveknél képvi-
seltem a várost, előtte a 
Nemzetiségi Önkormány-
zatok megalakulásán vettem 
részt, közben pedig az iro-
dámat is alakítgatjuk már. 
Fontos, hogy az iroda ne csak 
funkcionális legyen, hanem 
olyan környezetet is teremt-
sen, ami elősegíti a kreatív 
gondolkodást és a hatékony 
munkát – természetesen 
ebben is és sok más dolog-
ban is szabad kezet kaptam. 
Még sok minden új számom-
ra, a következő napokban, 
hetekben szeretném még 
jobban megismerni a belső 
hivatali folyamatokat, és telje-
sen fel kell vennem a ritmust. 

Itt szeretném kiemelni, 
hogy nagyon hálás vagyok 
a kollégáknak, mert nagyon 
sokat segítenek, hogy mi-
nél hamarabb és jobban be 
tudjak illeszkedni a min-
dennapok vérkeringésébe. 
Egyébként egymás mellett 
leszünk Bíró Gyula, alpol-
gármester úrral, ami szintén 
praktikus, hiszen tőle is ren-
geteg dolgot szeretnék meg-
tanulni.

 És hogy képzeled el egy 
napodat, hetedet mondjuk 
három hónap múlva és há-
rom év múlva?
- Az első három hónap nyil-
ván sokkal nehezebb lesz, 
mint utána az első három év, 
de egyrészt nagyon lelkes va-
gyok és várom a következő 
öt évet, másrészt pedig nagy-
ban megkönnyíti a dolgomat, 
hogy itt a Hivatalban és a kör-
nyezetemben mindenki sokat 
segít. Szeretem a dinamikus 
folyamatokat, szeretem, ha 
mindig történik valami és azt 
már most látom, hogy nem 
fogok unatkozni. 

 Vannak-e távlatilag akár 
polgármesteri ambícióid, 
vagy inkább az országos po-
litikába szeretnél jobban be-
kapcsolódni, mint a képvise-
lőtársad, Farkas Benedek?
- Az előzőekből talán már kide-
rülhetett, hogy abszolút Buda-
örsön képzelem el a jövőmet. 
Nagyon sokat adott nekem 
ez a város, nagyon jó volt itt 
felnőni, és szeretném ezt az itt 
élőknek visszaadni.

 Mi maradt esetleg ki, 
amit szívesen elmondanál 
még lapunk olvasóinak?
- Várom a lehetőséget, hogy 
együtt dolgozhassunk Bu-
daörsért, és várom a lakosok 
ötleteit és javaslatait is. A 
jövőben szeretném folytat-
ni a nyitott és őszinte pár-
beszédet, és bízom benne, 
hogy együtt sikerül még ott-
honosabbá tenni Budaörsöt. 
Bátran forduljanak hozzám 
bizalommal!

A KÉPVISELŐ-TESTÜLET 
BIZOTTSÁGAINAK TAGJAI

Pénzügyi Ellenőrző és Vagyongazdálkodási Bizott-
ság: elnök: dr. Molnár Gábor; alelnök: Kapitány Gábor; 
képviselő tagok: Stift Nándor, Laczik Zoltán, Hauser Péter, 
Gergely István; nem képviselő tagok: Hermann József, Haj-
nal Boglárka, Batizi Bence András, dr. Bojtor Gábor.

Fenntarthatósági, Környezetvédelmi és Település-
fejlesztési Bizottság: elnök: Stift Nándor; alelnök: Gergely 
István; képviselő tagok: Farkas Benedek, dr. Molnár Gábor, 
Kisfalviné Lauber Andrea, dr. Czuczor Gergely; nem képvi-
selő tagok: dr. Vándor András, Lakits György, Bartuszek Lilla, 
Makovecz Ádám, Fotyékné Arbanász Edina

Közoktatási, Művelődési, Ifjúsági és Sport Bizottság: 
elnök: Laczik Zoltán, alelnök: dr. Czuczor Gergely; képviselő 
tagok: Farkas Benedek, Sift Nándor, dr. Tóth Ferenc; nem 
képviselő tagok: Spányik József, Tóth Anna, Árendás Péter, 
Kovács Richárd

Szociális és Egészségügyi Bizottság: elnök: dr. Rit-
ter Gergely; képviselő tagok: Hauser Péter, Laczik Zoltán, 
Kisfalviné Lauber Andrea, Löfler Dávid; nem képviselő ta-
gok: Matuszkáné Papp Ilona, dr. Lévai István, Folyós Sándor 
Józsefné

Ügyrendi és Előkészítő Bizottság: elnök: Farkas Bene-
dek; alelnök: Löfler Dávid; képviselő tagok: dr. Tóth Ferenc, 
dr. Molnár Gábor, Stift Nándor, Laczik Zoltán, Gergely István; 
nem képviselő tagok: Keller Ádám, Sárközi Karina Mária, 
Szüle Barnabás

Önkormányzati Közbeszerzési Döntéshozó Bizott-
ság: elnök: dr. Tóth Ferenc; képviselő tagok: Hauser Péter, 
Kisfalviné Lauber Andrea, Kapitány Gábor; nem képviselő 
tagok: Becz György, Horváth Tamás András, Betlehem Csaba

Közbeszerzési Bíráló Bizottság: elnök: Löfler Dávid; 
tagok: Laczik Zoltán, Dr. Ritter Gergely.

ÁTADTÁK A 2024. ÉVI 
SZAKÁLY MÁTYÁS ÉS A BUDAÖRS
EGÉSZSÉGÉÉRT DÍJAT

Idén is három pedagógus és egy egészségügyi dolgozó 
munkáját ismerte el a budaörsi önkormányzat Szakály 
Mátyás Pedagógus Emlékéremmel, illetve Budaörs 
Egészségügyéért Díjjal, amit Károly Ildikó Erzsébetnek, 
Kovácsné Kóródi Zsuzsannának és Michelbergerné Kaiser 
Szilviának szeptember 11-én adtak át ünnepélyes testüle-
ti ülésen. Dr. Kőmíves Csilla betegsége miatt nem tudott 
részt venni az eseményen, ezért az ő díját házhoz vitték.

BővEBBEn:   https://budaorsinaplo.hu/atadtak-a-2024-evi-

szakaly-matyas-es-a-budaors-egeszsegeert-dijat/



dődően. Közösségi költségvetés céljából minden évben 
meghatározott keret-összeget különít el Budaörs Város 
Önkormányzatának adott évi költségvetésben”. Továbbá: 
“A Képviselő-testület felkéri a Polgármestert, hogy még 
a 2024-es évben dolgoztassa ki a közösségi költségvetés 
keret- és szabályrendszerét, kommunikációs tervét és 
biztosítsa azokat a technikai feltételeket, melyek a folya-
mat 2025. évi elindításához szükségesek.”

Fenntartható közlekedésfejlesztés: 
Budaörs Kerékváros
A végéhez közeledik az Élhető település című projekt, 
amire Budaörs bő két évvel ezelőtt nyert 231,71 millió 
forintot az Európai Regionális Fejlesztési Alapból. A pá-
lyázat lényege az volt, hogy egy város élhetőségének 
meghatározó eleme, hogy mennyire könnyen és kényel-
mesen használhatók a fenntartható közlekedési eszkö-
zök, mint például a kerékpár. Az európai uniós támogatás 
segítségével elkészült a Budaörs Város Kerékpárforgalmi 
Hálózati Terv (KHT) és a Budaörs Város Fenntartható Mo-
bilitási Terv (SUMP). Továbbá kerékpárforgalmi útvona-
lat alakítottak ki a Kereskedők útján és az Alsóhatár utcá-
ban, ami az Alsóhatár utca/Kertész utca csomópontban 
becsatlakozott a már korábban kiépített kerékpárútba, 
amely kivisz Budaörs-Budapest közigazgatási határáig. 
Illetve egyéb közlekedésbiztonsági beruházásokra (töb-
bek között a gyalogosok átkelésének biztonságosabbá 
tétele érdekében) is sorkerült.

Azonban egy jól kiépített kerékpárút-hálózat ön-
magában még nem garantálja a fenntartható közlekedés 
sikerét. Ehhez elengedhetetlen, hogy mi, lakosok is aktí-
van részt vegyünk a bicikliutak használatában, és ösztö-
nözzük a kerékpározás elterjedését a mindennapi élet-
ben. Csak közösen érhetjük el, hogy Budaörs igazi “Kerék-
város” legyen, ahol a fenntartható közlekedés természe-
tes része a városi életnek. Erről szólt legutóbb az Európai 
Mobilitási Hét, amely minden év szeptember 16. és 22. 
között zajlik. Ebben az évben Budaörs is aktívan részt vett 
a rendezvényen két izgalmas kerékpározást népszerűsítő 
programmal. Szeptember 17-én az önkormányzat, illetve 
a Húsznegyven Budaörsi Fiatal Építészek Műhelye Egye-
sület a kerékpározás népszerűsítése érdekében délután 
uzsonnára hívta Budaörs lakosait a Zichy major udvará-
ra. A helyszínen a Magyar Kerékpárosklub kampányairól, 
elsősorban a Bicibuszról lehetett információkat szerezni. 
Az Intersport – mint a Budaörs Közösség tagja – támogat-
ta a rendezvényt, és itt tájékoztattak először arról, hogy 
megszűnik a törzsvásárlói kártyahasználat üzleteikben 
és telefonos applikációra térnek át. (Cikkünk bővebben: 
https://budaorsinaplo.hu/kerekparos-uzsonna-a-zichy-
majorban/). Majd ugyanazon a héten szombat délután 
a városháza parkolóból indult és az óvárosban, a Zichy 
majorban végződött a városi biciklis felvonulás, remek jó 
időben és teljes családok részvételével. 

Cikkünk: 
https://budaorsinaplo.hu/jo-idoben-szuper-csapattal-

felvonultunk-kerekparral-budaorson/ 

Videó: 
Budaörs Kerékváros Facebook oldalán

Bővült és további tagokat vár
a Budaörs Közösség
Éppen két éve, 2022. október 18-án írták alá kilencen a 
Budaörs Közösség alapító tagjai a közös értéknyilatko-
zatot a városházán az önkormányzattal, budaörsi kis- és 
nagyvállalatok, valamint civil egyesületek és nonprofit 
szervezetek. A budaörsi vállalati és civil szférában is nagy 
érdeklődéssel és nyitottsággal fogadták a Budaörsi Ön-
kormányzat kezdeményezését - írtuk akkor. Hozzátéve:  
a Budaörs Közösség – Közösségi CSR Platform központi 
eleme a város lakói, a budaörsi vállalatok, vállalkozások 
és civil szervezetek intenzívebb kapcsolata, együttmű-
ködése. A jelenlegi környezeti, gazdasági és társadalmi 
problémáink miatt a lokalitás felértékelődik, és hang-
súlyt kap a közösen gondolkodás, a tudás és tapasztalat 
megosztása egymással. A Budaörs Közösség alapvető 
célja, hogy a helyi vállalkozások és civil szereplők bevo-
násával, hatékony együttműködést bontakoztasson ki a 
város életében, a szolidaritás, a közös felelősségvállalás, 
és így a vállalatok összehangolt társadalmi felelősségvál-
lalása, azaz CSR tevékenysége mentén is.

Jelenleg a közösségnek húsz tagja van, és tovább-
ra is nyitott és önkéntes együttműködés. Tehát folyama-
tosan további csatlakozókat is várnak a kezdeményezés-
hez, illetve bármilyen helyi probléma napirendre kerül-
het, amire közösen keresnek megoldást. Önkéntes pedig 
azért, mert minden csatlakozó olyan erőforrásokkal és 
olyan formában vesz részt a problémák megoldásában, 
amilyeneket erre a célra mozgósítani kíván.
 

Kapcsolódó cikkeink:
Városházi hírek minden hónapban a 4-5. oldalon

Korábbi kapcsolódó mellékleteink:
Klímabarát Budaörs - 2023. szeptemberi szám 4-7. oldal 
Gyermekbarát Budaörs  - 2023. novemberi számunk 4-7. oldal
 

Friss városházi hírek:
https://budaorsinaplo.hu/category/arhivum/varoshaza/

tés 20 százalékáról döntenek közvetlenül a város lakói, 
aminek következtében egyre többet költenek oktatás-
ra, egészségügyre. Harminc év elteltével, tehát 2019-re 
több mint 11 ezer településen vezették már be, és az 
utóbbi években Magyarországon is kezdik alkalmazni, de 
az európai átlagtól eddig jóval elmaradva.

Részlet a budaörsi előterjesztésből: “A módszer 
lehetőséget teremt arra, hogy a helyi közösség közvet-
lenül döntsön a környezete fejlesztéséről, vagyis a la-
kosság ne kizárólag a választott képviselőkön keresztül 
gyakorolja a demokrácia intézményét. A folyamat során 
a lakosság javaslatot tesz arra, hogy az önkormányzat 
mire fordítsa a helyi költségvetés egy meghatározott 
részét. Ezt követően a lakosok szavazhatnak a felmerülő 
lehetséges kezdeményezésekre, végül a legtöbb voksot 
elnyerő javaslatokat a projekt kezdeményezője vagy az 
önkormányzat megvalósítja. A közösségi költségvetés 
folyamata nem egyszeri kampány, hanem éveken át 
ismétlődik és fejlődik. A bevonás részeként a költségve-
tési források elköltése kapcsán nyilvános tanácskozások 
keretében aktív állampolgári részvétel valósul meg, mely 
összességében valódi hatalommal ruházza fel a résztve-

vőket az eredményeket illetően, továbbá ezen eredmé-
nyek átláthatóak és számon kérhetőek. A folyamat során 
a résztvevők megismerik egymás igényeit és nézőpontja-
it, ami erősíti a szolidaritást a különböző hátterű lakosok 
között a közös ügyekben, mely egy pozitív helyi identitás 
formálódásához járul hozzá. Egy érett közösségi költség-
vetés elősegít-heti a források hatékonyabb allokációját, a 
rövid és hosszú távú szempontok közötti ellentétek és az 
érdekcsoportok közötti patthelyzetek feloldását is. Részt-
vevői ugyanis hajlamosak a hosszabb távon előnyökkel 
járó befektetéseket választani (pléldául energiahaté-
konyság, zöldítés, oktatás) a látványos beruházásokkal 
szemben. A közösségi költségvetés a nemzetközi kutatá-
sok szerint erősíti az adómorált, növeli a választói ked-
vet és új források megjelenéséhez is hozzájárul (például 
céges támogatások, közösségi adományozás). A technika 
sikeres bevezetése a település jó hírnevéhez és egy pozi-
tív helyi identitás megerősödéséhez is hozzájárul.”

A folyamata: az úgynevezett „nulladik fázisként” a 
közösségi költségvetés keretrendszerét és szabályait kell 
kialakítani, majd jön a közösségi költségvetés meghirde-
tése, a projektötletek beadása. Majd jön azok elbírálása, 
de előbb egy technikai és szakmai előszűrésen mennek 
keresztül, és a projekt koordinátorok mentorálásával ki-
dolgozott projektadatlapok egy értékelő munkacsoport 
elé kerülnek. Ők döntenek a projektötlet szavazásra bo-
csátásról az érintett hivatali szervezeti egységgel együtt. 
Ezeket a lépéseket követően kerülnek a lakosság elé. 
Ezt követi a szavazás az előzetesen meghatározott ke-
retrendszerben (tehát hol és ki szavazhat stb.), majd a 
szavazást az eredményhirdetés zárja és jöhet a megva-
lósítás.

Az ezzel kapcsolatban Budaörsön most elfogadott 
határozat: “Budaörs Város Önkormányzata alkalmazza 
a közösségi költségvetés módszerét a 2025. évtől kez-

9   8 2023. NOVEMBER
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Ú J O R V O S A Z E G É S Z S É G Ü G YI  KÖ Z P O N T B A N

A sebészet elméleti tudás, 
de kétkezi munka is

Pesten nőtt fel, 
Pécsett diplomázott, 
Németországban és 
Ausztriában vált kifor-
rott szakemberré. 
Jelenleg Budán és 
Bécsben dolgozik, 
valamint június óta 
Budaörsön is – a helyi 
orvosgárda tevékeny, 
színes egyéniséggel 
bővült dr. Pordány 
Bálint sebész szemé-
lyében. A beszélgetés-
ből azt is megtudjuk, 
hogy a várossal hama-
rabb alakult ki lelki 
kapcsolata, mint hogy 
ide jött volna dolgozni.

A szakrendelő honlapjá-
ra írt bemutatkozásában azt 
olvastam, hogy kamaszkorá-
ban nagy hatással volt önre 
egy televíziós sorozat.

A Vészhelyzet epizódjai-
ban rendre drámai életszitu-
ációkkal szembesültünk, kriti-
kus helyzetekben ismerhettük 
meg az embereket, köztük 
gyengéket és elesetteket is, 
akiknek általában nemcsak 
az egészsége, hanem vala-
milyen módon az egész élete 
forgott kockán. Ez nagyon 
megfogott. Imponált nekem, 
hogy az orvosok olyan dön-
tést tudnak hozni, aminek 
valódi tétje van. És ez meg-
maradt: kórházi állásomban 
a legizgalmasabb kihívások-
kal máig a sürgősségi ügye-
letben találkozom! Fárasztó 
munka, de nagyon jó érzés, 

amikor egy embertársam 
hozzám fordul, és én tudok 
rajta segíteni. Ez ad értelmet 
az orvos életének. Persze 
sok tanulás és nagy tudású 
idősebb kollégák segítsége 
van amögött, hogy ezekben 
a helyzetekben az ember jó 
döntést tudjon hozni, és a 
beavatkozást meg is tudja 
valósítani. 

Beavatkozást mondott, 
nem kezelést…

Az orvoslás két nagy cso-
portra osztható: a konzerva-
tív és a manuális szakmákra. 
Bennem a pályaválasztáskor 
az volt, hogy közvetlenül 
szeretném látni a munkám 
a gyümölcsét – ezért lettem 
sebész. Nagy-Britanniában 
a megszólításunk hagyo-
mányosan nem is „doctor”, 
hanem „mister”, ami éppen 
hogy nem sértő, hanem 
megtisztelő: a kétkezi mun-
ka becsületéről szól. Ezzel 
én is így vagyok. Más kérdés, 
hogy most, idősebben már 

másként gondolom: a bel-
gyógyászé éppúgy lehet al-
kotó munka, mint a sebészé!

Nemzetközi tapasztalatait 
nem angol nyelvterületen 
szerezte.

Csaknem tíz évet töl-
töttem Németországban 
és Ausztriában. Kezdetben 
a feleségemet követtem, 

aki neurológus, és Német-
országban kapott állást. 
Én mindig olyan helyet ke-
restem magamnak, ahol a 
legtöbbet tudok tanulni, a 
legtöbbet tudok operálni. 
Az utolsó időszakban a bécsi 
Irgalmas Nővérek Kórházá-
ban dolgoztam, ott találha-
tó Kelet-Ausztria második 
legnagyobb hasi sebészete. 
Itthoni munkáim mellett 
havi egy-két alkalommal ma 
is kijárok Ausztriába magán-
rendelést tartani, vagy ha 
műtéthez hívnak.

Mi a legfontosabb különb-
ség ott és itt között? 

A szaktudás nálunk is 
megvan, az eszközparkban 
viszont nagy a különbség. 
Ausztriában már a kisebb 
kórházakban is robotsebé-
szettel végeznek el például 
egy sérvműtétet is. Nálunk 
ez még nagyon ritka, csak 
a centrumkórházakban van 
hozzá megfelelő műszer. 
Az én fő szakterületem a 

laparoszkóppal végzett gyo-
mor- és a vastagbéltáji, ún. 
kolorektális sebészet, ami 
eszközigényes, például a 
gépi varróanyagok is speciá-
lisak, drágák. Szóval Ausztri-
ában előttünk járnak, de én 
ezt kihasználom: nemcsak 
műtétekre járok ki, konfe-
renciákon is gyarapítom az 
ismereteimet.

Sok műtétet végez?

Öt éve költöztünk haza, 
azóta csak Magyarországon 
több mint nyolcszáz operáci-
ót végeztem el.

A TritonLife Magánkórház 
budaörsi tagintézményével 
hogyan került kapcsolatba? 

Biatorbágyon élünk, és 
amikor a közelmúltban meg-
szűnt a magánrendelésem 
Budakeszin, másik közeli 
helyet kerestem. Itt most 
közfinanszírozott ellátás 
keretében tartok sebészeti 
szakrendelést, amelynek ke-
retében ambuláns beavat-
kozásokat is végzünk helyi 
érzéstelenítésben. Amiért 
Budaörs vonzóbb volt más 
környéki szakrendelőknél, az 
az egynapos sebészet. Terve-
ink szerint ott is bekapcsoló-
dom a munkába, elsősorban 
sérv- és epehólyagműtétek-
kel, valamint proktológiai 
beavatkozásokkal. Ezeknél 
a műtéteknél jelentősége 
van annak, hogy Budaörsön 
kórházi színvonalú az ellátás: 
bent is lehet tölteni egy éj-
szakát, vagyis valódi egyna-
pos sebészetről, nem nappa-
li sebészetről beszélünk.

Milyenek a munkakörülmé-
nyek Budaörsön?

Tárgyi és humán terüle-
ten is kitűnőek. Csak annyit 
mondok, olyan még nem 
volt, hogy kértem volna vala-
mit, és az lett volna a válasz, 
hogy „nincs”! A kötszerek, 
okoskötszerek, egyéb esz-
közök rendelkezésre állnak, 
a munkatársak kiegyensú-

lyozottak, mosolygósak. A 
budaörsi betegek részéről is 
nagy bizalmat érzek: sokszor 
kisebb, otthon ellátható sé-
rülésekkel is inkább kivárják 
a sorukat, csak hogy szak-
ember lássa őket. Elégedett 
vagyok.

Kórházi állás, mellékállás 
Budaörsön, magánellátás 
Ausztriában, orvos fele-
ség, három fiúgyerek, meg 
az a sokféle sport, amit a 
TritonLife Magánkórház 
Budaörs honlapján felso-
rol. Hogyan győzi ezt?

Mindig is így volt, soha 
nem voltam tétlen. Nyáron is 
az aktív pihenést szeretem. A 
fiúk ügyesen fociznak, egyi-
küket egy nemzetközi torná-
ra kísértem el Barcelonába, 
a meccs után ott sem a ten-
gerpartra mentem, hanem 
a város kultúrájával ismer-
kedtem, illetve az is érdekelt, 
milyen egy spanyol erdő 
– imádok túrázni. A felesé-
gem teszi mindezt lehetővé, 
a családban ő viszi a prímet, 
de „fiúnapok” is vannak, ami-
kor ügyel. És én azt is nagyon 
élvezem!

Egészséges életet él?

Igyekszem. Én is rendsze-
resen focizom, a biatorbágyi 
öregfiúkban, sajnos már csak 
hobbiszinten. Emellett ke-
rékpározom, nyáron szeretek 
úszni. Ja és a vadászat lesz a 
következő: a gyakorlati vizs-
gát már le is tettem, a napok-
ban jön az elméleti. Ahogy 
Széchenyi Zsigmond mond-
ta, ebben a tevékenységben 
több az erdőzúgás, mint a 
vadűzés, és én nagyon szere-
tem a természetet. Az egész-
séges táplálkozás is vonzó a 
számomra. Sejthető, hogy 
az egyre fiatalabb korban 
jelentkező vastagbélrák mö-
gött az egyik ok a sok kezelt, 
finomított élelmiszer. Ebből 
a szempontból az elejtett 
vad saját kezűleg feldolgo-
zott, lefagyasztott húsa von-
zó alternatíva.

T r i t o n L i f e  M a g á n k ó r h á z  B u d a ö r s  Te l . :  + 3 6  2 3  4 4 5  4 8 0   We b :  b u d a o r s m e d . h u

Pordány Bálint 2006-ban diplomá-
zott a pécsi egyetem orvosi karán. Németországi és auszt-
riai állásaiban a sebészeti rutin mellett endoszkópiás és 
ultrahangos jártasságot is szerzett. Sebészeti szakvizsgát 
2015-ben tett Budapesten. A Szent Imre Egyetemi Oktató-
kórház és a bécsi Privatklinik Döbling munkatársa, Buda-
örsön jelenleg hétfőnként tart szakrendelést. A városhoz 
nem csak a munkája köti: „A nyolcadik kerületben nőttem 
fel Pesten, amit persze szerettem, de Budaörs hegyei ne-
kem már a zöldet jelentik, ahová mindig is vágyakoztam.” 
A biatorbágyi katolikus templomi közösség tagjaként is 
kapcsolatot ápol a budaörsi hívekkel. Nagypapája itt, az 
Ó-temetőben van eltemetve; a halottak napját mindig Bu-
daörsön ünnepli meg gyertyagyújtással.

Lezárult az Oncotherm Kft. EHY- 4000 onkológiai készülé-
ket kiegészítő ultrahang berendezés projektje

Az Oncotherm Kft. az EHY-4000 onkológiai készülékhez 
kiegészítő ultrahang berendezést fejlesztett a GINOP_
PLUSZ-2.1.1-21-2022-00058 sz. projekt keretében, amely a 
Pénzügy-minisztérium 349,71 millió forintos uniós támogatá-
sával valósult meg. Az új technológia lehetővé teszi a tumor 
hőmérsékletének vizuális megjelenítését és monitorozását, így 
non-invazív módon javítja a kezelés hatékonyságát.

A projekt megvalósítása révén az Oncotherm Kft. versenyké-
pessége növekszik, mivel az új partnerek bevonása a termék 
piaci részesedésének és árbevételének növekedését prognosz-
tizálja. Az eszköz piaci bevezetése a jövőben új munkahelyeket 
teremt, és elősegíti a helyi és nemzetközi gazdaság további 
fejlődését.

A projektről bővebben a 
https://oncotherm.hu/ weboldalon olvashat.

További információ kérhető: 
Oncotherm Kft.

2040 Budaörs, Gyár utca 2.
+36 23 555 510

info@oncotherm.org
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V E N D É G S É G B E N S Z I L ÁG YI  A N I KÓ N Á L

Az óvónő, aki egy élhetőbb világot 
igyekszik teremteni maga köré 

Lapunk portrésorozatá-
nak egyik célja, hogy 
olyan budaörsieket 
mutassunk be, akik jó és 
fontos ügyeket képvisel-
nek. Szilágyi Anikó, 
Pancsa a Kincskereső 
óvoda vezetőjeként nem-
csak a kisgyermekek, 
hanem egész családok 
szemléletét igyekszik – 
ahogy ő fogalmaz – tartós 
értékek mentén formálni.

 Miért pont Szilágyi Ani-
kó Pancsához mentünk 

őszi újságunk készítésekor 
„vendégségbe?” Egyrészt, mert 
megkezdődött a 2024/2025-ös 
tanév, másrészt mert tavasszal 
a képviselő-testület újabb öt 
évre egyhangúan megszavaz-
ta a Kincskereső óvoda igaz-
gatójának, amit 2009 óta tölt 
be. Továbbá Pancsa Budaörsön 
járt már óvodába is, majd az 1. 
számú iskolába, utána pedig az 
Illyés jogelőd gimnáziumába. 
Tehát sokan ismerik, volt évfo-
lyamtársak, az óvodába hozzá 
járó gyerekek szülei, vagy akár 
azok, akik az általa vezetett ae-
robik órákon vettek részt. De  
talán mégis kevesen ismerik 
eléggé ahhoz, hogy ne lehetne 
újat mondani a vele való beszél-
getés során.

 Kezdjük az elején! Mi-
lyen élmények hatására lettél  
óvónő?
Minden nevelési-oktatási intéz-
ményben, ahova jártam, több 
olyan pedagógus volt, akiknek 
a személyisége szerepet játszott 
abban, hogy ezt a pályát vá-
lasztottam. Óvodában Székely 
Gyuláné Kati néni átsegített a 
beilleszkedési nehézségeken. Az 

iskolában szintén odafigyeltek 
rám. Felső tagozatban például 
Kovács Zsigmond, Zsiga bácsi 
testnevelő tanár vett a szár-
nyai alá és miatta lett a sport 
máig fontos az életemben. S 
bár nyolcadik után nem vettek 
fel Budapestre az óvónőkép-
ző szakközépiskolába, így ide 
a budaörsi gimnáziumba jár-
tam, az Illyés elődjébe, ez így 
volt jó. Ugyanis Veresegyházi 
Béla igazgató hatására mentem 
utána főiskolára. A kreativitást 
és gyakorlatiasságot otthonról 
kaptam, a szüleimtől, de a ta-
náraim biztattak, hogy több van 
bennem. Ezzel együtt, amikor 
1987-ben leérettségiztem, nem 
vettek fel azonnal a zsámbéki 
főiskola óvodapedagógus szaká-
ra, ezért a Szabadság úti óvodá-
ban, az egykori óvó nénim mel-
lett képesítés nélkül elkezdtem 
dolgozni. Délutánonként már 
elég hamar egyedül lehettem a 
gyerekekkel a csoportban.

 Hogy fogadták a gyerekek 
szülei, hogy szinte gyereklány 
az óvónéni?
Nem foglalkoztak vele, mert 
akkoriban, ha rajtad volt a fe-
hér köpeny, az önmagában tisz-
teletet ébresztett a szülőkben, 
és nem mellesleg ez jót tett az 
ember önértékelésének. Ezzel 
szemben manapság a szülők a 
gyakornokokat egyáltalán nem 
veszik komolyan, és sajnos a pe-
dagógus-hivatást sem ismeri el 
a társadalom.

 De utána elvégezted a főis-
kolát is…
Igen, a következő évben ismét 
jelentkeztem Zsámbékra és le-
velező tagozaton végeztem el a 
hároméves óvodapedagógusi 
képzést, így utána az oklevél 
mellé egyből saját csoportot is 
kaptam.

 A Szakály Mátyás díj átadá-
sán (amit 2010-ben kaptál az 
önkormányzattól) elhangzott 
életrajzodból kiderül, hogy 
nem csak óvodapedagógusi 
végzettséged van.
Egyfelől a rendszerváltozás után 
kinyílt a világ és a nálunk is meg-
jelenő összes alternatív pedagó-
giai irányzatot megismertem 
(Waldorf, Montessori, Freinet) 
különböző tanfolyamokon. 
Másrészt az óvodapedagógusi 
után a zsámbéki főiskola drá-
mapedagógia szakát is elvégez-
tem, ami eredetileg három éves 
képzés lett volna, de elhúzódott 
az akkreditációja, emiatt végül 
öt év lett. Illetve ezzel párhuza-
mosan végeztem el a Testneve-
lési Főiskola hároméves aerobik 
edzői képzését, így 21 éves ko-
romtól aerobik órákat is tartot-
tam. Még később pedig a Bárczi 
Gusztáv Gyógypedagógiai Főis-
kolán jártam beszédművelés és 
kommunikáció szakra. Persze 
mindez sok energiámba került 
és kevesebbet lehettem közben a 
barátaimmal, de erősebb lettem. 
Így például mint aerobik oktató 
képes voltam huszonévesen a 
korrekt fizetésemért kiállni. A 
tanuláson kívül pedig az óvoda 
mellett többfelé dolgoztam, pél-
dául eladóként. Mindig voltak 
mellékállásaim, mert hiába van 
az embernek egy szeretett hiva-
tása, ha azzal nem keres annyit, 
hogy anyagilag is előrébb jut-
hasson. Körülbelül negyvenéves 
koromig tehát több mindent 
csináltam egyszerre.

 És mit szólt ehhez a csalá-
dod, a férjed?
Ez így volt természetes. A férjem 
gimnáziumi osztálytársam volt. 
Előbb barátok lettünk, majd 
érettségi után jöttünk össze, és 
évek múlva, 1997-ben volt az es-
küvőnk. A lányunk pedig 2000-
ben született, aki ugyanúgy, 

mint én, ide járt óvodába, majd 
az 1. Számú iskolában és az Ily-
lyésben tanult. Most egyetemre 
jár, pszichológia szakra.  

 Szerinted mit jelent a gye-
reknevelés a családban?
Szülőnek lenni egy hivatás, 
ugyanúgy tanítani kéne már 
a gimnáziumban vagy akár az 
általános iskola felső tagozatán, 
mint mondjuk a matematikát. 
Ahhoz, hogy valaki gyereket 
tudjon nevelni, stabil személyi-
séggel kellene rendelkeznie, de 
az nem mindenkinél alakul ki 
magától, akárhány éves az ille-
tő. Ráadásul általában sokkal 
később jönnek rá az emberek, 
hogy foglalkozniuk kellene a 
saját személyiségük fejlesztésé-
vel, mint ahogy gyereket szül-
nek. Legkésőbb azonban akkor 
vágjanak bele, amikor gyerekük 
lesz! Sok szülő állítja, hogy ő 
tudatosan neveli a gyerekét, de 
a legtöbbször az derül ki, hogy 
inkább csak elolvasnak hozzá 
ezt is, azt is, válogatás nélkül. 

 Hogy lettél óvodavezető?
Amikor 2008-ban megépült a 
Holdfény utcai óvoda és a mi 
ovink, a Kincskereső annak a 
tagóvodája lett, Maksainé Gecse 
Erika kért meg, hogy miután 
őt kinevezték oda, én legyek 
itt „helyette” tagóvoda-vezető. 
Majd 2013-ban, az óvodánk bő-
vítése után lettünk ismét önálló 
intézmény.  

 Milyen főbb elvek mentén 
vezeted az ovit?
Mindent a közösség érdekeinek 
kell alávetni, az egyéni érde-
kek abban a pillanatban meg-
szűnnek, ha ellentétben állnak 
a közösség érdekével. Vannak 
megbeszélések, meghallgatok 
mindenkit, sőt, be is lehet jönni 
az irodámba, igyekszem segíte-
ni akár otthoni, személyes, csa-

ládi ügyekben is, de csak addig, 
amíg az nem sérti a közösség ér-
dekeit. És ez érvényes a szülők-
re is, nagy változtatást igénylő 
dolgot addig tudok méltányolni, 
amíg azt mindenkire tudom al-
kalmazni, ami miatt a közösségi 
szabályokat át kéne írni, azzal 
nem tudok mit kezdeni. De 
előfordul, hogy a körülmények 
hívnak életre változást, ilyen 
például a Palánta csoport…

 Palánta csoport?
A bővítés során kaptunk egy új, 
négycsoportos óvodát, de el kel-
lett gondolkodni azon, hogyan 
hasznosítsuk a régi épületben 
lévő két 15 fős csoportszobát. 

A Mindszenty óvodában ekkor 
már létezett az úgynevezett Lur-
kó csoport, ami egy iskola elő-
készítő, utolsó éves oviscsoport. 
Én a Lurkóhoz hasonlót, de 
mégis kicsit mást szerettem vol-
na, ezért néhány kollégámmal 
kidolgoztuk a saját programun-
kat, ami tehát átmenet az óvoda 
és az iskola között. 

 Mi a legfontosabb számod-
ra az óvodával kapcsolatban?
Az, hogy közösség legyünk, 
amire mindenki büszke, a 
dolgozók is meg a szülők és a 
gyerekek is. Szeretném, ha min-
denki azt érezné, hogy kincs-
keresősnek lenni jó dolog. Azt 
gondolom – és a külső szemlé-
lők ebben meg szoktak erősíte-
ni -, hogy jó ide bejönni, mert 
pozitív energiák működnek és 

kellemes a légkör. Persze az élet 
egyéb területeire nem tudok ha-
tással lenni, de legalább az óvo-
da legyen egy békés sziget, kívül 
hagyva a külvilág problémái

 De mitől válik ilyen  
szigetté?
Nagyon sok családi progra-
munk van, például őszi szüreti 
mulatság, alapítványi bál, anyák 
napja, apák napja, barkácsolós 
délutánok. Szervezünk előadá-
sokat. A szülők szeretik eze-
ket a programokat és magát az 
óvodát is, amire visszaigazolás, 
hogy meglehetősen magas ide 
a túljelentkezés, a város minden 
részéből jönnének hozzánk gye-

rekek, nem csak a körzetesek. 
Nagyon sok barátság szövődik 
itt a kisgyerekes családok kö-
zött, sokan bandáznak délután 
meg hétvégén, sőt, olykor kö-
zösen nyaralnak, és később a 
gyerekek együtt mennek tovább 
iskolába.

 A közösségépítés valóban 
az intézmények feladata?
Igen, szerintem a gyerekneve-
lésen kívül a szülők edukációja 
és a közösségépítés is a felada-
tunk. Vágynak az értékesre az 
emberek, csak sokszor nem azt 
kapják. Szerintem (...) amíg a 
saját gyerekét nem tudja valaki 
megdicsérni, amíg a saját be-
osztottját vezetőként nem tudja 
megdicsérni, vagy amíg saját 
magunkat nem tudjuk megdi-
csérni, addig tényleg nem tu-

dunk úgy odafordulni mások-
hoz sem, hogy a pozitívumokat 
érzékeltessük. Tehát mi, ebben 
az óvodában ezért inkább a po-
zitívumokat kommunikáljuk…

 De hát problémák nyilván 
itt is vannak…
Persze. Erre mondom a kollé-
gáknak, hogy bármilyen rossz 
dolgot el lehet mondani a szü-
lőnek, csak jól kell tudni be-
csomagolni. A Kincskereső ovi 
tehát egy erőszakmentes-kom-
munikációs intézmény. Vannak 
ilyen tréningek is nálunk, ahol 
az itt dolgozók megtanulják ezt, 
és benne vagyunk például a Bol-
dog Óvoda Programban, amit a 
Jobb Veled a Világ Alapítvány 
indított el évekkel ezelőtt és 
mára mozgalommá nőtte ki 
magát és alternatív pedagógiai 
programként működik, sőt, már 
örökös tagságunk van.

 (...) Beszéltünk kicsit a 
hobbijaidról, de már megint a 
munkához kanyarodtál vissza.
Néha már tényleg szürreális, 
ahogy az agyam pörög, nehéz 
elengedni, meg ezen az sem se-
gít, hogy sokszor tényleg foglal-
koznom kell az óvodával mun-
kaidőn kívül is. A telefonom 
0-24-ben be van kapcsolva, 
mert egy intézményben bármi 
történhet, csőtöréstől kezdve 
a tűz- vagy betörés riasztásig. 
Budaörsi vagyok, egyértelmű, 
hogy amikor valami van, akkor 
én jövök be.

 Talán ezzel kellett volna 
kezdeni, de elvitte volna a be-
szélgetés irányát. Mi a vélemé-
nyed az állam és a pedagógu-
sok közötti konfliktusról?
Minden ezzel kapcsolatos prob-
lémának az alapja az, amiről 
az elején már beszéltünk, hogy 
nincs hitele a pedagógus szak-
mának. Valószínű, hogy mi is 
tettünk érte, hogy ez így legyen, 
de ez egy 22-es csapdája, ha 
nem adják meg a tiszteletet, ak-
kor a pedagógusnak sem alakul 
ki tartása és akkor már nincs is 
miért tiszteljék. A rendszervál-
tással hirtelen mindenkinek jo-
gai lettek, de a kötelességekről 
sokan nem vesznek tudomást. 

Annyira fontossá vált minden-
kinek, hogy meg tudja valósí-
tani önmagát, hogy eközben 
sok ember elfelejti, hogy de van 
egy családja, férje vagy felesége, 
egy-két-három-négy gyereke, 
meg még anyja-apja, és nem 
írhat mindent felül az, hogy ő 
maga jól legyen.

 De nekem inkább úgy tű-
nik, hogy eközben egyre rosz-
szabb az emberek mentális 
egészsége.
Igen, de ez nem ellentmondás, 
mert ez is olyan, mint a „tuda-
tos” gyereknevelés. Az inter-
neten elérhető információkból 
szelektálás nélkül próbálnak tá-
jékozódni, de így szinte csak az 
ellenkezőjét érik el, mint ami a 
valódi cél lenne. Viszont jó hír, 
hogy semmi sem tart örökké. 
Amikor ez így már tarthatat-
lan, akkor mint egy nagy lufi, 
ki fog pukkadni, és akkor vissza 
fog a társadalom térni a gyö-
kerekhez, amik igazából fon-
tosak, és mindegy, hogy minek 
hívjuk őket, hozzákapcsoljuk-e 
valamilyen valláshoz, vagy va-
lamilyen filozófiai irányzathoz, 
ezek akkor is az életünk alap-
jai, hogy: beszéljünk rendesen 
az embertársainkkal, ne essen 
szét a személyiségünk, de fog-
lalkozzunk a családunkkal, és 
vannak kötelességeink is, ami-
ket teljesíteni kell… stb. Én a 
gyerekem generációjában hi-
szek, a 2000-es években szüle-
tettekben, és nagyon remélem, 
hogyha ők kikerülnek az egye-
temről és elkezdenek dolgozni, 
akkor képesek lesznek nagyobb 
változtatásokra. Ami már most 
látszik, hogy a harmincas évei 
elején járó generáció környe-
zettudatosabb, mint a szüleik, 
ők már odafigyelnek arra, hogy 
szelektíven gyűjtsenek és újra-
hasznosítsanak. És a következő 
nemzedék, tehát a mostani 23-
25 évesek már fel fogják ismerni 
a régi/valódi értékek fontossá-
gát és visszatérnek azokhoz.

BorhEgyi évA 

A tEljEs cikk:

https://budaorsinaplo.hu/az-ovono-

aki-egy-elhetobb-vilagot-igyekszik-

teremteni-maga-kore-

vendegsegben-szilagyi-anikonal/
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A Z AU TÓ PÁ LYÁ N E G YR E TÖ B B E N M E N N E K S Z E M B E A F O R G A LO M MA L Ú G Y, 
H O G Y N E M I S  T U D N A K R Ó L A 

a” mobilrendelet ” margójára
A Z I L LYÉ S V O LT I G A ZG ATÓ J Á N A K Í R Á S A

Havilap esetén elég fél órával lekésni a lapzártát, és mire bő 30 
nap múlva megjelenik a cikk, talán már nem aktuális. Vagy mégis? 
Az Illyés gimnázium egykori igazgatója, aki ma is aktív társadalmi 
szerepet tölt be Budaörsön, az alábbi sorokat még szeptember elején 
vetette papírra. Azóta vannak már pozitív és negatív tapasztalatok is 
az iskolákban az idei tanévkezdéskor bevezetett új szabályokról, pél-
dául a mobiltelefonok használatának a tilalmáról, gondolatmenete 
mégis, most is igen tanulságos.

15 évvel ezelőtt (szeretném hinni) még esélytelen lett volna 
eljátsza(t)ni ezt a kutyakomédiát iskolákkal, tanárokkal, diákok-
kal, szülőkkel. Azoknak, akik ízekre szedték az iskolákban való 
mobiltelefon-használatról szóló rendeletet, természetesen igazuk 
van szinte mindenben, de a heves érvelés közben észre sem vették, 
hogy a hatalom kottájából játszanak, éppen azzal, hogy felvéve a 
kesztyűt, belementek a vitába – legitimálva ezzel azt, hogy az iskolai 
mobilhasználatot így vagy úgy, de mindenképpen központilag kell 
szabályozni. A szabályozás egyaránt érint 6 éves kisdiákokat és fel-
nőtt, szavazásra jogosult állampolgárokat. A rendelet alkotóival el-
sősorban elvi alapon pörlekedők azt kérik számon, hogy a hatalom 
egy szájból fúj egyszerre hideget és meleget. Egyik percben arra 
büszke, hogy a digitális társadalom egyik nagyszerű eszközével, a 
mobiltelefonunkkal immár legfontosabb okmányainkat (személyi 
igazolvány, jogosítvány, bankkártya, stb.) is jogilag teljes értékűen 
tudjuk helyettesíteni, a következőben pedig előírja, hogy „ezeket” 
(mindegyiket!) mostantól, minden nap kötelező leadni a „portán”. 
És akkor még egyetlen szót sem ejtettünk a mobiltelefonról, mint 
az információ- szerzés, tárolás, megosztás, feldolgozás eszközéről, 
amelynek éppen az a lényege, hogy mindig kéznél van („útmutató 
a mindig kéznél levő eszközök használatáról, ha éppen nincsenek 
kéznél”). A pragmatikusabbak inkább a telefonok begyűjtésének, 
nyilvántartásának, tárolásának terheitől és az ezzel járó felelősség-
től féltik a pedagógusokat, akik így is már legalább annyira admi-
nisztrátorok, mint tanárok.

De akár elvi, akár praktikus alapon kezdünk el vitatkozni a köz-
ponti rendeletről, máris annak tartalmáról vitatkozunk, nem pedig 
kihirdetésének tényéről. Észre sem vesszük, de magunk mondunk 
le olyan alapelvekről, mint: iskolai autonómia, önkormányzás, ön-
kormányzatiság. Tudom persze, hogy ezeket a szavakat korábban is 
sokszor, csak mint a „pedagógiai szókincs kötelező elemeit” hasz-
náltuk, de ezen alapelvek érvényesülése nélkül nincs értelme isko-
lát csinálni, és az, hogy ezek ma mennyire érvényesülnek a közok-
tatásban, a rendszerváltás óta nem múlt ilyen mértékben rajtunk, 
pedagógusokon („rajtunk már csak mi segíthetünk” – Pál Tamás). 
Balgaság vitatni, hogy a mobiltelefonok iskolai használatát szabá-
lyozni kell. Balgaság vitatni, hogy iskolatípusok, évfolyamok, sőt 
képzési profilok szerint is óriási különbségek lehetnek (lesznek) a 
szabályozások között. Balgaság vitatni, hogy a tantestületek, a diák-
önkormányzatok, a szülői közösségek számára kevés ennél „értel-
mesebb”, valóban tétre menő, mindenkit érintő pedagógiai kérdés 
van (egy diák akár egész iskolai „pályafutása” során). A saját (intéz-
ményi) szabályozási folyamat ideális demokrácia „gyakorlóterep”, 
kiváló keretet adhat az iskolaszék érdekegyeztető tevékenységének, 
a (saját!) iskolai normákat kialakító pedagógiai folyamatoknak.

Mindezekből (véleményem szerint) egyértelműen következik, 

hogy minden iskolának magának kell elkészítenie saját mobilte-
lefon (infokommunikációs eszköz) használati szabályzatát és en-
nek a Házirendben, a Szervezeti és Működési Szabályzatban való 
megjelenítését. Az oktatási kormányzatnak „csak” a szabályzat 
elkészültét kell és indokolt ellenőriznie. „Természetesen” most is 
lesznek olyan iskolák, amelyek lemondanának erről a ritkán adó-
dó pedagógiai lehetőségről. Számukra, fel lehetne ajánlani néhány 
központi mintát.

És néhány gondolat az írástudók, köztük a média felelőssé-
géről. Ha már a hatalom (de hiszen ez a lényege) nem szakmai, 
oktatáspolitikai elvek alapján szabályozza, hanem kormányzási 
eszközökkel vezérli az oktatást, nem az alárendelt, a fenntartónak 
kiszolgáltatott intézményektől, iskolaigazgatóktól kell (lehet) (el)
várni az elvi, szakmai reakciókat, hanem mindenekelőtt attól a köz-
médiától, amit éppen ezért hoztunk létre és tartunk fenn az adó-
forintjainkból. Jelen esetben nem egyrészt – másrészt, nem így is 
lehet – úgy is lehet kérdésről van szó. A mobiltelefon használat oly-
annyira korosztály- és intézményspecifikus, hogy kizárólag iskolai 
szinten lehet értelmesen és betarthatóan szabályozni. És ennek a 
szabályzatnak sem lehet más a célja, mint az intézményi pedagógiai 
program támogatása.  Nem beszélve a korábban említett pedagógi-
ai folyamatokról, amelyeket kizárólag csak a saját szabályozás során 
lehet „bejárni”. Ha valamilyen okból blokkolt a közmédia, akkor ez 
a felelősség a szakmai, és az ún. független médiára hárul, nekik pe-
dig ugyanúgy kötelességük (lenne) a „hírpiac”, és különösen a napi 
pártpolitika oltárán nem feláldozni (beáldozni) a szakmaiságot. 
Ma, Magyarországon sokszor fontosabb címlapra kerülni, elérni 
a „hírküszöböt”, mint időt, energiát nem kímélve, folyamatokat, 
döntéseket és azok következményét (szakmai véleményeket ütköz-
tetve) elemezni és értékelni.

Egy normális országban elképzelhetetlen, hogy ne legyen elő-
zetes szakmai vita, egyeztetés egy ilyen kérdés szabályozásának 
mikéntjéről, ezáltal az is, hogy a hatalom ultimátumnak, nyílt el-
lenállásnak minősítse egy tantestület szakmai véleményét, olyan 
függelemsértésnek, amely azonnali retorziót követel. Jóllehet Ma-
gyarországon (az Unióban példa nélküli módon) hosszú évek óta 
kihirdetett veszélyhelyzet van, azért mégiscsak nonszensz, hogy azt 
is rendelettel szabályozza a kormány, hogy hogyan lehet mobiltele-
font használni az iskolákban. És a sajtó, a szakma, a pedagógusok 
nem a rendeleti kormányzás tényén döbbennek meg, nem azt sze-
dik ízekre, hanem annak van hírértéke, hogy melyik iskola menyire 
meri megszegni, kijátszani ezt a rendeletet.

Akik „lebuktak” (tanárok, igazgatók), elnyerték „méltó bün-
tetésüket”, néhány százan (talán ezren is) elbúcsúztattuk őket, és 
megy minden tovább, mert nem csak hajózni, tanítani is kell!? És 
csak kevesen gondolják végig, hogy akiket elbúcsúztattunk, miért 
ragaszkodtak végig azokhoz a régi törvényekhez, szabályokhoz, 
amelyekben még akkor állapodtunk meg, amikor elkezdtünk kö-
zösen iskolát csinálni. Lehet, hogy miattuk merünk még (lehetőleg 
feltűnés nélkül) az eredeti irányban menni a pályán.?

 BudAörs, 2024. szEptEmBEr 8. 
ÁrEndÁs pétEr

bemutató OKTÓBER 12.
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20 évvel 
ezelőtt

Városházi hírek
A kistérségi társulás 

előnyei – Budaörs 
koordinációs szere-

pet vállal
Többcélú kistérségi tár-

sulás megalakításáról döntött 
2004. szeptemberében a kép-
viselőtestület, de miért érdeke 
ebben részt vennie Budaörs-
nek? Országszerte jellemző, 
hogy a települések bizonyos 
feladataikat  a gazdaságossági 
szempontok alapján egymással 
társulva látják el, a közösen el-
látott feladatokat a társult ön-
kormányzatok lakosságszám 
arányosan finanszírozzák. Az 
EU-hoz való csatlakozással az 
eddigi ország-megye-település 
tagolású közigazgatási szemlé-
let változóban van, az EU-ban 
a térségi (regionális) beosztás 
a meghatározó. Emiatt egy 
magyar kormányrendelet le-
határolta az ország területén a 
statisztikai kistérségeket. A bu-
daörsi kistérség tagjai: Buda-
örs, Érd, Százhalombatta, Tö-
rökbálint, Biatorbágy, Diósd, 
Tárnok, Pusztazámor, Sóskút, 
Herceghalom. A kistérségi 
települések együttműködése 
szabályozott keretek közé ke-
rült, ugyanakkor e települések 
társulásai működtetésükhöz 
jogosultak a központi költség-
vetés támogatására és az EU-s 
pályázatokon is nagyobb esély-
lyel indulnak a társulások.

Idősek az internettel

Elindult az „Idősek Buda-
örsért az internettel” elneve-
zésű program a Telekuckóban, 
melynek célja, hogy az idősek 
is megtanulják használni a 
számítógépet, az internetet. 
Az internet világának felfede-
zése olyan eszközt jelenthet, 
amely hozzásegíthet problé-
máik megoldásához, esetleg a 
magány, elszigeteltség érzésé-
nek csökkentéséhez. A képzés 
ingyenes.

Olyanok, mint én – 
Az Empátia nap üze-

nete több, mint a 
másság elfogadása
A sérült emberek mun-

kahelyteremtéséről, a meg-
változott szociális ellátások 
összegeiről, az ergoterápiáról, 
valamint arról esett szó 2004. 
szeptember 11-én az immár 
második alkalommal meg-
rendezett Empátia napon, 
hogy az ép embereknek mi-
lyen gondolkodásbéli vál-
tozásra lenne szükségük a 
fogyatékkal élők megítélésé-
ben.

Drog helyett érdekes 
programok

Az iskolák drogstratégiá-
jának hiányáról, a Gyermek-, 
Ifjúsági és Sport Minisztéri-
um pályázatainak eredmé-
nyeiről, valamint a gyerekek 
szabadidős tevékenységeinek 
lehetőségeiről esett a legtöbb 
szó a 2004. szeptember 20-i 
Kábítószerügyi Egyeztető 
Fórum (KEF) összejövetelén. 
Nincs az iskoláknak szak-
mailag hiteles és naprakész 
drogstratégiájuk, kivéve a 
Herman Ottó iskolát – jelen-
tette ki Molnár Tamás, a KEF 
elnöke. A legnagyobb prob-
lémát abban látja, hogy bár 
a kevesebb óraszám miatt a 
gyerekeknek több szabadide-
jük van, ezt nem tudják ked-
vük szerint eltölteni. Mert ha 
például focizni szeretnének 
(anélkül, hogy egyesületbe 
akarnának járni) nincs sza-
bad sportpálya a számukra. 
Elvileg minden iskolában 
kellene egy főmunkaidős sza-
badidő-szervező, aki a gye-
rekek hasznos időtöltéseinek 
lehetőségeivel foglalkozik, de 
az oktatási intézményeknek 
erre nincs keretük. A fórum 
tagjai a gyermekek védelmé-
vel kapcsolatban mind egyet-
értettek abban, hogy a család 
egysége, az egymással való 
törődés az alapja a kábítószer 
fogyasztás megelőzésének. 

Tanoda a gyerekek 
esélyegyenlőségéért

2004. októberében indult 
a hetedik tanév a Polgárok 
Házában

Az előrejelzések szerint 
hazánkban várhatóan tovább 
emelkedik a hátrányos helyze-
tű, pedagógiai segítségre szo-
ruló gyerekek száma. Ebből 
kiindulva a Budaörsi Roma 
Önkormányzatnak európai 
uniós támogatással sikerült 
egy tízhónapos romanológiai 
képzést lebonyolítania a buda-
örsi általános iskolák tanárai 
számára. Ezzel a kurzussal a 
tanoda olyan eszközrendszert 
kívánt a pedagógusok kezébe 
adni, amellyel elősegíthetik a 

roma gyerekek integrációját. 
„A pedagógusnak tisztában 
kell lennie azzal, hogy a sok-
féleség, a másság nem gyen-
gíti, ellenkezőleg, gazdagítja 
a kultúránkat, a tolerancia 
pedig erősíti a társadalmat” 
– mondta Aranyosiné Rózsa 
Szeréna, a helyi roma kisebb-
ségi önkormányzat tagja. Az 
előadások anyagából könyv 
és munkafüzet is készül, ez 
utóbbi anyagát az úgynevezett 
erdei iskolák foglalkozásain 
dolgozzák majd fel. Az uniós 
támogatás egyben lehetővé 
teszi hatszáz budaörsi gyerek 
erdei iskolai szállásdíjának fi-
nanszírozását is.

M I I S  M E G L E P Ő DT Ü N K! 

Erről írtunk 30, 20 és 10 éve októberben…
Ahogyan a nyarakat általában jellemzi, útfelújításokból húsz és tíz éve sem volt hiány, ami meglepőbb, hogy már 
akkor is nagyon türelmetlenek voltak az autósok. Érdekesek a kor olyan jellegzetes témái, mint a kárpótlási 
jegyért szerezhető földek árverezései, vagy amikor először kellett megszoknunk valami újat, például a buszokon az 
elsőajtós felszállást. De mind közül a legmegdöbbentőbb hír, hogy Törökbálinton 1994-ben megalakult az ufóklub.

30 évvel 
ezelőtt

Fejlesztések 
Budaörsön

Ezidőben egy felmérés 
szerint az önkormányzatok 
által megvalósult beruházá-
sok közel 40 %-a nem felelt 
meg az előírásoknak. Elő-
fordult ilyen Budaörsön is, 
az átlagosnál jobb adottságú 
településen, amit nem tudtak 
kihasználni nem csak pénzhi-
ány miatt, hanem a testület-
ben dúló ellentétek miatt sem. 
A közelmúltban megvalósult 
beruházások között szerepelt 
olyan is, amit kisebb költsé-
get tartalmazó ajánlatával egy 
helyi képviselő nyert el, de ez-
zel kapcsolatban bebizonyo-
sodott, hogy megvetemedett 
ablakok kerültek beépítésre. 
Nem is volt titok, hogy a tes-
tület általában meghívásos 
versenytárgyalás keretében 
döntött és jellemzően a költ-
ségkímélő ajánlat mellett 
döntött. A másik problémás 
eset az volt, amikor a közmű-
térképek pontatlansága mi-
att a gázvezetékek fektetése 
során több pince beszakadt, 
amelyek helyreállítását fizette 
az önkormányzat, de a gázbe-
vezetés utániközutak helyre-
állító munkálataira már nem 
jutott pénze.

Kinek lesz  
itt melege?

BTG Kft. kontra  
lakótelepi közös 

képviselők
Az 1991-ben létrehozott 

BTG Kft-vel elégedetlenked-
tek a közös képviselők, mert 

ősszel mindig emelik a fű-
tési díjakat, amire nem csak 
az infláció és az energiaárak 
emelkedése miatt van szük-
ség, hanem azért is, mert a 
BTG nem eléggé körülte-
kintően gazdálkodik. Takács 
Viktor közös képviselő sze-
rint akár 10-15 %-os költség-
megtakarítást is elérhetne, ha 
a Kft. a rendelkezésére álló 
pénzt műszaki fejlesztésekre 
költené és nem azz irodái csi-
nosítására. A BTG tevékeny-
ségét, gazdálkodását egy kül-
ső szakértő megvizsgálta és 
kiderítette, hogy 7,5 millió fo-
rinttal túlszámláztak, átgon-
dolatlan fejlesztéseket hajtott 
végre (csövek krómoztatása 
drágán), tetemes összeggel 
tartozik a Vízműveknek és 
irodái bérleti díját sem fizeti. 
Az önkormányzat felállított 
egy felügyelő bizottságot, de 
nem delegált bele lakótelepi 
tagot, ami kiváltotta a közös 
képviselők ellenérzését.

Régi emlék Örsről 
(Az 1437. június 30-i 

határjárás)
Egy település korai tör-

ténetének kutatásakor felbe-
csülhetetlen értékű emlék a 
határjárási jegyzőkönyv – írta 
Filipszky István a helytörténe-
ti cikkében. Általa ismerhe-
tünk rég eltűnt tereppontokat, 
rég porladó tulajdonosokat. A 
határjárás (latinul: ambulatio, 
reambulatio) a középkortól 
volt használatos birtokok vagy 
községek határainak körbejá-
rása, hogy a határjeleket meg-
szemléljék vagy akár helyreál-
lítsák, illetve határviták ese-
tén annak eldöntése céljából. 
Az első határjárási oklevél, 

amiben Örs említve van egy 
1325. március 15-én kelt irat. 
Amiben már több szó esik a 
településről, az 1437. junius 
30-án kelt határjárási oklevél, 
amit azért készítettek, mert az 
esztergomi érsek és Marothi 
János fia, László pereskedtek 
a birtokhatárokon. Budaörs, 
Zsámbék és Ányas közötti ha-
tárt járták meg és sok helyen 
földhatárjelet emeltek.

Életmentő  
járművel gazdago-

dott városunk
Egy egészségügyi ügyeleti 

gépjárművet adtak át a város-
házán, amelynek a lízingelé-
séhez szükséges összeg egy ré-
szét hét, a városban letelepedő 
cég adta össze. A Peugeot által 
kedvezményes összegért felkí-
nált gépjármű betegszállításra 

nem alkalmas, de a legkor-
szerűbb életmentő műszerek-
kel van felszerelve. Emellett 
URH-összeköttetésben áll az 
Országos Mentőszolgálattal, 
így mire a mentő a helyszínre 
érkezik, már gyors, szakszerű 
ellátásban részesül a beteg. 
Mivel pénze nem volt erre a 
városnak, Wittinghoff Tamás 
polgármester levelet írt az it-
teni cégeknek: járuljanak hoz-
zá az ügyeleti gépkocsi meg-
vásárlásához és ezzel Buda-
örs egészségügyi ellátottsága 
színvonalának emeléséhez. A 
negyvenből hét járult hozzá, 
összesen 1 850 000 forinttal, 
így el tudták kezdeni a lízinge-
lést. Az autó 2 700 000 forint-
ba került. A hét cég: Atronix 
Kft., Bautrans Nemzetközi 
Fuvarozás, Creditanstalt, 
Procoop Kft., Terradom Kft., 
Metro áruház és Würth Kft.
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Közös kirándulás

Megalakult Bécsi Judit 
vezetésével az a kiránduló ba-
ráti társaság, amelynek tagjai 
szeptember elején, szép, nyár 
végi időben vállalkoztak az 
első könnyebb sétára Kamara-
erdőben. A tervek és igények 
szerint havonta lesz ilyen ki-
rándulás, jellemzően a máso-
dik hét szombatján.

Bence a harmadik 
legjobb ifjúsági 

dzsúdós Európában
Zámbori Bence cselgán-

csozó bronzérmet hozott haza 
a rotterdami ifjúsági (U17) 
Európa bajnokságról, az 50 
kilogrammosok versenyéről.

10 évvel 
ezelőtt

Budaörs 
így választott

A 2014-es önkormányzati 
választáson az egyéni körze-
tekben mindenhol a Budaörs 
Fejlődéséért Egyesület jelöltje 
kapott bizalmat. Mivel vegyes 
választási rendszer van, így a 
töredékszavazatokkal, listán 
kerültek be a Fidesz képvi-
selői közül hárman, és egy a 
Jobbiktól. A polgármester 24 
év után Wittinghoff Tamás 
maradt újabb öt évre, aki azt 
ígérte, hogy semmit sem fog-
nak egyoldalúan eldönteni, 
hanem a másik oldallal egyez-
tetve szeretnének dolgozni.

A látássérülteket 
támogatták a licittel

Egy hétig lehetett licitál-
ni arra a vízilabdára, amit a 
magyar férfi válogatott tagjai 
dedikáltak Wittinghoff Tamás 
számára, aki azt felajánlotta a 
Buda-környéki Látássérültek 
Közhasznú Egyesülete szá-
mára. A licit 80 000 forinttal 
zárult, egy háromgyermekes 
hölgy nyerte meg. A labdát 
2014. október 9-én a budaörsi 

sportcsarnokban, kisebb ün-
nepség keretében vehette át. 
Ott volt Benedek Tibor szö-
vetségi kapitány is és Decker 
Ádám a jelenlegi válogatott-
ból. Köszöntőt mondott Szé-
kely Bulcsú, Sidney olimpiai 
bajnoka, a budaörsi sportléte-
sítmény igazgatója.

Átadták a Rózsa 
utcai új óvodát

Hat hónap alatt készült el és 
60-75 kisgyermek elhelyezésére 
alkalmas az az új óvodaépület, 
amely a Rózsa utcai tagóvoda 
telephelyén épült fel három új 
csoportszobával, kiszolgáló he-
lyiségekkel, szép udvarral. Az új 
óvoda a Csicsergőhöz tartozik, 
így az ott folyó nevelési progra-
mot veszi át. A beruházás 305 
millió forintba került, amelyből 
230-at a Közép-Magyarországi 
Operatív Program pályázatán 
nyert el Budaörs. „A városban 
örvendetesen növekvő gyerek-
létszám tette sürgetővé a bőví-
téseket, de nagyban hozzájárult 
az is, hogy a kormányzat 2015 
január elsejétől 3 éves kortól 
kötelezővé tette az óvodástatást” 
– mondta Wittinghoff Tamás a 
megnyitón. „Az új létesítmény-
ben a XXI. század minden elvá-
rásának , kihívásának megfelelő 
és a legmodernebb eszközökkel 
felszerelt helyiségek vannak” 
– erről már a Csicsergő óvoda 
vezetője, Veres Gáborné tájé-
koztatott. 

A szennyvizes csa-
tornák nem a csapa-
dékvíz elvezetésére 

szolgálnak
A 2014. szeptember utolsó 

hetében kezdődött ellenőrzés 
célja a csapadékvizek köz-
csatornába történő illegális 
bevezetésének felderítése. A 
felderítést a város területén 
a helyi csatornaszolgálta-
tó, a TÖRSVÍZ Kft. végzi. A 
szennyvízcsatornára történő 
szabálytalan csapadékvíz rá-
kötések miatt előfordulhat a 
szennyvízelvezető rendszer 
túlterhelődése, ami kiöntést 
is eredményez. Közös érde-

künk, hogy a város szenny-
vízelvezető műve biztonsá-
gosan üzemeljen, kiöntések 
még nagyobb esőzés esetén se 
keletkezzenek. Ehhez fel kell 
deríteni azokat a közterületen 
és magánterületen lévő pon-
tokat, ahol a csapadékvíz be-
juthat a szennyvízcsatornába.

Olvasókör is indult

Gyermekszínházi elő-
adások, tánctanfolyam apró-
ságoknak, képzőművészeti 
klubok és kortárs segítő kép-
zés kicsit nagyobbaknak – ez 
a Városi Ifjúsági Klub névre 
hallgató intézmény kínála-
ta a Károly király út elején. 
Az egykori moziterem újra 
megtelt mostanában élettel. A 
Rubi Klubban játszani lehet, 
a Szülők Akadémiája előadás 
sorozat. Rendszeresek a zenei, 
táncos és irodalmi estek, illet-
ve a különleges filmek vetíté-
se, 2014. októberében pedig 
író-olvasói kör is indult.

Nem kastély,  
udvarház – alapvető 
funkciója a művelő-

dési ház lesz
Az egykori Bercsényi ud-

varház ugyan nem nyilvántar-
tott műemlék, hanem „helyileg 
védett épület”, de kétségtelenül 
Budaörs egyik legrégebbi és a 
városkép szempontjából leg-
fontosabb épülete. Az egykori 
iskola, majd posta épületében 
2014. szeptember 21-én Gö-
möri Judit, Csomortány Leven-
te történészek, Krahling János 
építész és Budaörs főépítésze, 
Mártonffy István kalauzolta vé-
gig az érdeklődőket az emelet-
től a pincéig. Az 1700-as évek 
végén Zichy Péter, illetve in-
kább a felesége, Bercsényi Zsu-
zsanna építtette, aki valószí-
nűleg soha nem lakott benne, 
gazdasági épület volt. 1764-ben 
a Magyar Kamara tulajdonába 
került, a község 1883/1884-ben 
vásárolta meg iskolának, az ir-
galmas nővérek működtették. 
A főútra néző homlokzat és az 
emelet csak 1927/28-ban került 
rá az épületre. Bár az épület 

hátsó részében volt lakórész, el-
sősorban présház és pince volt. 
A nyolcvanas években költö-
zött bele a posta. 2014-ben ter-
vek voltak arra vonatkozóan, 
hogy a továbbiakban hogyan 
hasznosítsák az épületet, erről 
Mártonffy István beszélt. Át-
költöztetnék a művelődési há-
zat és kávézót alakítanának ki, a 
pincében pedig helyet kaphat-
na bowling és söröző.

Gyűlnek a kvalifi-
kációs pontok  
a karatésoknál

A Budaörsi SC karate 
szakosztályának leigazolt ver-
senyzői már három nehéz és 
rangos nemzetközi versenyen 
vannak túl. Gyűlnek az érmek 
és a pontok a még nagyobb 
nemzetközi versenyek kvali-
fikációjára. Az első verseny 
Zágrábban volt, 12 ország rész-
vételével zajlott le. A 22 BSC-s 
indulóból 11-en érmesek let-
tek. A másik a XVII. Budapest 
Open volt, egy rangos nemzet-
közi karateverseny a főváros-
ban, ahol 22 ország versenyzői 
vettek részt, itt a budaörsiek 
8 érmet szereztek. A harma-
dik esemény szintén Horvát-
országban volt, Rijekában, a 
Croatia Open elnevezésű ver-
seny, 15 ország részvételével. 
Két érmet szereztek, egy bron-
zot és egy aranyat. Ez egyben 
kvalifikációs verseny is volt a 
februári korosztályos EB-re.

Egy hétvégi házba 
költözött be

A gyanúsított 2014. szept-
ember 7. és 2014. október 3. 
közötti időben egy budaörsi 
telekre – a tulajdonos bele-
egyezése és tudta nélkül – be-
ment, majd a telken lévő hét-
végi ház fürdőszoba ablakáról 
levágta a szúnyoghálót, be-
törte az ablaküveget és bemá-
szott a házba, ahol több napig 
lakott. A Budaörsi Rendőrka-
pitányság Bűnügyi Osztálya 
indított eljárást magánlaksér-
tés vétség elkövetésének meg-
alapozott gyanúja miatt a 25 
éves budapesti lakos ellen.
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ROMLIK 
A HALLÁSUNK

Számos oka lehet annak, hogy halláskárosodásra gyanakodunk. Lehet 
az genetika, túlzott zajterhelés vagy akár az öregedés. Bármi legyen is 
az oka, fontos, hogy rendszeresen elmenjünk ellenőriztetni hallásun-
kat, hogy időben észlelhessük a hallásunkban bekövetkezett változá-
sokat, mielőtt azok súlyosabbá vagy tartósabbá válnának. Ennek egyik 
módja az, ha figyelünk a finom jelekre, amelyek figyelmeztetnek arra, 
hogy valami nincs rendben. Ezekből a jelekből hoztunk párat.

CSENGŐ HANG A FÜLBEN
A fülzúgás olyan csengő hang a fülben, amit csak mi hallunk. Lehet hangos vagy halk, 
idejét tekintve: tarhat rövid ideig vagy akár egész nap is. Vannak lehetséges kezelések 
és kezelési technikák melyekkel csillapíthatóak a tünetek. Egyes fülzúgással élő emberek 
halláskárosodást is tapasztalnak idővel.

A PÁRBESZÉDEKET EGYRE KEVÉSBÉ ÉRTJÜK MEG 
Ha valaki beszél hozzánk, és nem egészen halljuk vagy értjük azt meg, annak a jele lehet, 
hogy elkezdett romlani a hallásunk. Ennek egyik oka lehet az időskori hallásvesztés vagy 
egy mögöttes egészségügyi probléma. Amennyiben ez az állapot rendszeressé válik, ér-
demes kivizsgáltatni egy audiológussal. A párbeszédek egyre nehezebb megértésének 
okai között szerepelhet még a fülben felhalmozódott cerumen (fülzsír) is. Ha a viasz el-
zárja a hallójáratot, megakadályozhatja a hang megfelelő bejutását a fülbe.

EGYRE KEVÉSBÉ VAN KEDVÜNK TELEFONÁLNI
Az egyik leggyakoribb jele annak, hogy hallásvizsgálatra van szükségünk, hogy nem va-
gyunk hajlandóak telefonon megejteni az aktuális beszélgetéseket. Amennyiben gyen-
gül a hallásunk, nehezen tudjuk megérteni kivel beszélünk éppen telefonon, különösen 
zsúfolt, zajos helyeken.

A SZOKÁSOSNÁL FÁRADTABBAK VAGYUNK
A fáradtság és a kimerültség gyakori mellékhatásai a halláskárosodásnak. Mind a gyer-
mekeknél, mind a felnőtteknél megfigyelhető jelenség, hogy a tisztán halló képessé-
günk csökkenésével, a szokásosnál fáradtabbnak érezhetjük magunkat. Az információ 
megfelelő feldolgozásának hiányában, az ezzel járó napi stressz, a szokásosnál nagyobb 
energiát vesz igénybe, amitől hamarabb elfáradhatunk, szellemileg és fizikailag is hama-
rabb elérhetjük tűrőképességünk határát.

AZ AZ ÉRZÉSÜNK, HOGY 
MINDENKI MOTYOG KÖRÜLÖTTÜNK

Ha úgy érezzük, hogy a környezetünkben lévő emberek folyamatosan motyognak be-
szélgetés közben, az a hallásunk romlásának egyik jele lehet. Ez frusztráló és zavaró, külö-
nösen akkor, ha nem értjük mit szeretnének mondani.

SOKSZOR VISSZAKÉRDEZÜNK
Ha feltűnően, a szokásosnál gyakrabban kérdezünk vissza a beszélgetéseknél, az a hal-
lásromlás jele is lehet. Érdemes azonnal elvégeztetni egy hallásvizsgálatot, hiszen a gya-
kori visszakérdezés a beszédértésünk romlásával is összefüggésben lehet.

NEM HALLJUK A TV-T
Ha azt tapasztaljuk, hogy egyre hangosabbra kell állítanunk a TV vagy más audioeszköz 
hangerejét, annak a jele lehet, hogy a hallásunk romlik. Ha a felsorolt jelek bármelyikét 
tapasztalja, fontos, hogy hallását szakemberrel ellenőriztesse. A halláskárosodás korai fel-
ismerése és kezelése megelőzheti a további károsodásokat és javíthatja az életminőségét.

TOVÁBBI INFORMÁCIÓKÉRT HÍVJON MINKET MÉG MA A

 06-23-428-255 vagy 06-1-350-60-70-es TELEFONSZÁMON
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VA R R Ó DA N I VA L K E Z D Ő DT E K É S K U T YÁ S 
B E M U TATÓ VA L É R T E K V É G E T 

Könyvtári 
Napok

Az Országos Könyvtári 
Napokhoz csatlakozva 
idén is egész hétre való 
programot kínált  a Gróf 
Bercsényi Zsuzsanna 
Városi Könyvtár. Hétfőn, 
azaz szeptember 30-án 
egy író-olvasó találkozó-
ra került sor.

 Az Országos Könyvtári 
Napok keretében Buda-

örsön az első nap programja 
egy író-olvasó találkozó volt, 
amelyet a Jókai Mór Művelődési 
Ház színháztermében tartottak 
meg. Temesiné Haag Beatrix 
könyvtárigazgató köszöntötte a 
gyerekeket a költő műsora előtt. 
Varró Dániel rövid bemutatásán 
kívül azt is elmondta, hogy a 
könyvtárban szeptember 30-
tól október 4-ig könyv csere-
bere könyvbörze is várja őket. 
Zömmel alsósokkal telt meg a 
terem, akik lelkesen vettek részt 
a sok kérdés-feleletet és találós 
kérdéssé alakított Varró Dani 
verseket tartalmazó interaktív 
találkozón. De a költő felolvasást 
is tartott, régebbi és újabb köny-
veiből, például a Túl a Maszat-
hegyen és a Túl a Maszat-hegyen 
2. verses meseregényekből, vala-
mint a Nem, nem, hanem című 
verseskötetből. Az esemény vé-
gén dedikálásra is sor került. 

Másnap Négy elem – Föld, 
Víz, Tűz, Levegő  címmel ki-
állítás nyílt a könyvtár galé-
riájában, 17 budaörsi művész 
alkotásaiból, melyek mind a 
természet négy őseleme által 
inspirált festmények, szobrok, 
grafikák. A művészek (Bá-
rány T. Rézia,  Dajka Margit 
Judit,  Gombás Mónika,  Kádár 
Gabriella,  Kárpáti Zsuzsan-
na,  Koppány Attila,  Mészá-
ros Erzsébet,  Mészáros Vivi-
en,  Molnár-Göb Zoltán,  Né-
meth Melinda,  Páczélt And-
rea, Petrény András, Sarmasági 
Andrea,  Somogyi Ferenc,  T. 
Czene István, Tóth László, Tö-
rök Joli) mind saját egyedi stí-
lusukkal közelítik meg az ele-
mek erejét és azok szimboliká-
ját.  November végéig látható.

Megint másnap Fedezze 
fel Kacsóh Pongrác kevésbé 
ismert műveit címmel egy kü-
lönleges koncert került a prog-
ramsorozatba. A Souvenirs 
együttes tagjai kéziratban 
fennmaradt műveket adott 
elő, amelyek Kacsóh életművé-
nek mélyebb rétegeibe enged-
nek betekintést, és amelyekhez 
Fancsali János ismertette a 
hátteret, így a segítségével még 
közelebb kerülhettünk a zene-
szerző gazdag örökségéhez.

A tEljEs progrAm: 

https://budaorsinaplo.hu/varro-

danival-megkezdodtek-a-

konyvtari-napok/

KÖ NY V B E M U TATÓ

Hová fut ki 
a szerelem? 

A Budaörsi Olvasókör 
rendhagyó összejövete-
lén rendhagyó könyvbe-
mutató volt  2024. 
szeptember 18-án, ahol 
Tóth Zoltán, az olvasó-
kör vezetője és felesége, 
Kiss Katalin „A szerelem 
folytatása a szeretet 
vagy a gyűlölet?!” című 
könyvéről beszélgettek.

 Tóth Zoltán és Kiss Ka-
talin „A szerelem foly-

tatása a szeretet vagy a gyűlö-
let?!” című mutatták be 2024. 
szeptember 18-án,  szerdán 
délután a Gróf Bercsényi 
Zsuzsanna Városi Könyvtár-
ban  A könyv elkészülésének 
folyamatáról és a könyv té-
májához kapcsolódóan Spi-
ró György, Szunyogh Sza-
bolcs és Tunyogi László írók 
beszélgettek a szerzőkkel.

Kiss Katalin elmesélte, hogy 
amikor ő és férje, Tóth Zoltán 
az 50. házassági évfordulójukat 
ünnepelték, akkor merült fel 
a kérdés, mitől függ, hova fut 
ki egy szerelem idővel. Mert 
egyébként a statisztika szerint 
a házasságok több mint fele 
válással végződik. Erre pedig 
egy műsorfolyamot szerveztek 
a Civil Rádióban heti rendsze-
rességgel, ahova a téma – kü-
lönböző megközelítés szerinti 
– szakértőit hívták meg, hogy 
kifejtsék véleményüket, illet-
ve rendelkezésre bocsátották 
tudásukat, tapasztalataikat. A 
rádiós beszélgetések vendégei 
voltak: Spiró György író, Gá-
bor György filozófus, Szunyogh 
Szabolcs író, Donáth László 
lelkész, Iványi Miklós lelkész, 
Kamarás István szociológus, 
Bede Zsuzsa pszichológus, Dr. 
Bárándy Zsuzsa ügyvéd, Karsay 
Eszter lelkész, Beer Miklós nyu-

galmazott püspök, Simkó János 
újságíró, Hábetler András ope-
raénekes, Standovár Júlia fotó-
művész, Berentés Éva pszicho-
lógus, Pálvölgyi Rita Dr. pszi-
chiáter, Boros Péterné szakszer-
vezeti vezető, Füri Judit bántal-
mazási szakértő, Karsai Dániel 
alkotmányjogász, Hunčík Péter 
pszichiáter, Tunyogi László író.

Ez a kötet nem ad konkrét 
válaszokat, tanácsokat, nem egy 
füveskönyv, hanem egyrészt 
fogalomtár, másrészt pedig QR 
kódok gyűjteménye, melyek 
azokhoz az interjúkhoz vezet-
nek, amelyekben a fentebb fel-
sorolt közéleti szereplők járják 
körül a szerelem, a szeretet, a 
gyűlölet és ezen gondolatkö-
rökhöz tartozó fogalmakat kü-
lönböző aspektusokból - tudtuk 
meg. A könyv első fele pedig 
fogalomgyűjtemény.

Magánkiadásban jelent 
meg, beszerezhető például a 
könyvtárban, de nincs hagyo-
mányos értelemben vett ára: 
mindenki annyi pénzt adhat 
érte, amennyit jótékonyságra 
kíván fordítani. A bevételből az 
Oltalom Karitatív Egyesület és 
a Heti Betevő Egyesület tevé-
kenységét támogatja a Közíró 
Nonprofit Kft.

A tEljEs cikk: 

https://budaorsinaplo.hu/

konyvbemutato-volt-tegnap-a-

konyvtarban/

A jövő iskolája

Budaörsön

KÖZÖSSÉG
ÖNÁLLÓSÁG
KREATIVITÁS

Október 14. kedd 19.00
Világjárók: 

Grúzia
Előadó: Bodon Pál

Jegyár: 1000 Ft,  
diák/ nyugdíjas: 500 Ft (jmmh.jegy.hu)

Október 15. kedd 19.00 
Filmklub:
 Rossz versek 

(magyar vígjáték, dráma) 2018
Vezeti: Bárdos Csaba

A belépés díjtalan!

Október 21. hétfő 19.00 
Kapcsolatok: 
Életválságok meséi 

- Mesekalauz útkeresőknek 
Előadó: Dr. Boldizsár Ildikó 

meseterapeuta 
Jegyár: 2500 Ft (jmmh.jegy.hu),  

a helyszínen az előadás napján: 3000 Ft 

Október 27. vasárnap 10.00
Csokibár: Álomcirkusz

Az Álomzug Társulás 
 előadásában 

Jegyár: 2000 Ft,  
gyermek: 1 500 Ft (jmmh.jegy.hu)

Október 29. kedd 19.00
Jókai. X Latinovits: 

Fekete királynő
INTERAKTÍV KRIMIJÁTÉK Mészá-

ros Dorka története alapján
Várjuk a 3-8 fős csapatok jelent-

kezését, hogy közösen kinyo-
mozzák ki ölte meg Gergelyt az 
Almásy ház céges vacsoráján.
Jelentkezési határidő: 2024. október 25.

Részvételi díj: 5.000 Ft / csapat 

Október 31. 
 csütörtök 16.30-18.30

Halloween 
Megannyi halloweeni játékkal 
várunk mindenkit! Almahalá-

szat, múmia-tekercselés, bingo, 
szellemteke, rémségverseny, 

kézműves foglalkozás...
A belépés díjtalan!

November 5. kedd 19.00
Erotika 

a magyar irodalomban  
Karafiáth Orsolya előadása (18+) 

Jegyár: 2000 Ft (jmmh.jegy.hu),  
a helyszínen az előadás napján: 2500 Ft 

November 9.  
szombat 10.00-12.00

Feltalálók napja  
- 50 éves a Rubik-kocka!  
Rakd ki profi kockásokkal 

a Rubik-kockát a Jókaiban! 
Furmányos játékok: Rubik 

Race, Mondrian, Okos Tojások.  
Ördöglakat-készítés. Kockaki-
rakó verseny. Kedvezményes 

társasjáték-árusítás. 
Hozd magaddal a saját  

Rubik-kockádat is! 
Jegyár: 500 Ft/fő

November 10.  
vasárnap 10.00- és 16.30-tól

Márton nap
A belépés díjtalan!

November 15. péntek 20.00
Kapunyitás: 19.30  

Tánc-Dal-Fesztivál 
Poór Péter koncertje, divat-

bemutató, Blackwater Bullfrog 
zenekar, retro disco, karaoke, 
fotósarok, kiállítás, bambi és 

retro csemegék 
Jegyár: elővételben nov. 4-ig 1960 Ft  

(jmmh.jegy.hu), utána 2024 Ft,  
a helyszínen az előadás napján: 3000 Ft

November 17. vasárnap 10.00
Csokibár: 

A három kismalac
Tatay Színház élőszereplős és 

bábelőadása. 3 éves kortól 
ajánlott. Meséli: Tatai Veronika

Jegyár: 2000 Ft, gyermek: 1 500 Ft
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„G YO R S A K VAG Y U N K! B ÁT R A K VAG Y U N K! V I DÁMA K VAG Y U N K! B U DAÖ R S I E K VAG Y U N K!”

Megünnepelték 
a 100 éves futball klubot

Szeptember 29-én 
vasárnap délután az 
Árok utcai sportpályánál 
ünnepélyes keretek 
között megemlékeztek 
a Budaörsi Sport Club, 
mint labdarúgó csapat 
százéves fennállásáról. 
Beszédet mondott 
Wittinghoff Tamás pol-
gármester, Benkő 
Tamás a Megyei 
Labdarúgó Szövetség 
Pest megyei igazgatója 
és Módler László, aki a 
BSC labdarúgó szakosz-
tályának volt technikai 
vezetője. Varga János 
nyugalmazott plébános 
pedig megszentelte az 
alkalomra készült 
emlékhelyet, mely a 
büfé melletti teraszon 
kapott helyet.

 2024. szeptember 29-én 
ünnepelték meg, hogy 

száz éves a Budaörsi Sport 
Club labdarúgó szakosztá-
lya. Habár a klub alakuló 
ülése 1923. május 26-án volt, 
adminisztrációs akadályok 
miatt azonban bejegyzésére 
csak egy évvel később,1924. 
május 24-én került sor.

A 14 órakor kezdő-
dő ünnepségen első-
ként Wittinghoff Tamás, Bu-
daörs polgármestere mondott 
beszédet, aki megemléke-
zett Rogics Béláról, aki a 
Beszkártnál dolgozott, ott a 
vállalati futball klubban ját-
szott és 1922-ben Budaörsre 
költözött. Ő volt a budaörsi 
sportegyesület megálmodója, 
s szervezte meg a helyi futball 

csapatot.
Megemlékezett arról az 

eseményről, ami a klub éle-
tében a legnagyobb, éspedig 
ez az 1964. november 7-én 
lejátszott első Szabad Föld 
Kupa döntője  volt, melyet a 
Pilis csapatával játszottak és 
2:1-re megnyertek. A négy-
száz amatőr vidéki csapat kö-
zül ezzel első lett a budaörsi 
csapat, akkori nevén Budaörsi 
Községi Sport Egyesület. Illet-
ve hangsúlyozta azt is, hogy a 
labdarúgást hamar követte a 
többi szakosztály megalakulá-
sa és jelenleg is nagy sportélet 
van Budaörsön.

Benkő Tamás  elsősorban 
a budaörsi labdarúgó csapat 
megyei szerepléseiről emlé-
kezett meg, ami 1951-től kez-
dődött, amikor megalakult a 
Pest Megyei Labdarúgó Szö-
vetség. Innen 2003-ban ju-
tott fel az NB III-ba. Beszélt 
arról is, hogy az elmúlt három 
évtized során hatalmas fejlő-
désen ment keresztül a klub 
a létesítmények tekintetében. 
Amikor 1999-ben átadták az 
akkori Árok utcai pályát, azon 
Puskás Ferenc is jelen volt, 

2021-re pedig elkészült a mai 
stadion.

Módler László, aki a csa-
pat technikai vezetője volt az 
ezredfordulótól 2016-ig, sok 
részletet mondott el a buda-
örsi labdarúgás száz évéről. A 
BSC-t 63 fő alakította meg az-
zal a céllal, hogy teret adjanak 
a budaörsieknek a kulturális 
sportolásra. Négy szakaszra 
bontotta a klub történelmét, 
az első 1924-1947-ig tar-
tott. A II. világháború alatt 
nem is volt bajnokság, utána 
a kitelepítés a klub sorsát is 
megpecsételte. A második az 
1947 és 1969 közötti időszak, 
amelynek csapata fokozatosan 
ért el eredményeket, aminek 
a tetőzése az 1964-es Szabad 
Föld Kupa megnyerése volt. 
Ezt a csapatot Budaörs Arany-
csapatának nevezte. A harma-
dik korszak az 1970 és 1999 
közötti időszak volt, amikor 
a megyei másod- és megyei 
első osztály között mozgott a 
csapat és a játéktérrel is prob-
lémái voltak, ami az 1999-es 
új pálya avatójával oldódott 
meg, s azután kezdett egyre 
jobb eredményeket elérni. A 

negyedik korszak 2000-től 
napjainkig is tart, először si-
került feljutnia az NB III-ba, 
majd az NB II-be, legjobb 
eredménye az NB II bajnok-
ságban elért 4. hely volt.

Beszédét azzal zárta, amit 
Rogics Bélától hallotta egy-
szer, hogy a budaörsi csa-
patnak volt egy saját csataki-
áltása: „Gyorsak vagyunk! 
Bátrak vagyunk! Vidámak 
vagyunk! Budaörsiek va-
gyunk!”

Ezután Boros György egy-
kori szakosztályvezető kért 
szót, mert elhozta azt a ci-
pőt, ami Both Imréé volt, aki 
1964-ben, a Népstadionban, a 
Szabad Föld Kupán a győztes 
gólt rúgta. A cipő bekerült a 
vitrinbe a kupa mellé.

15 órakor került sor az 
újonnan létesített emlékhely 
hivatalos megszentelése, Var-
ga János nyugalmazott plébá-
nos által. Az alkotást Csiszár 
Gyula készítette, aki régeb-
ben szintén focizott a buda-
örsi csapatban. Az emlékhely 
szimbolikus tisztelgés a BSC 
egykori tagjai, játékosai, veze-
tői előtt.

Végül 16 órai kezdettel le-
játszotta a jelenlegi budaörsi 
csapat az idei NB III-as baj-
nokság következő mérkőzését 
az Érd VSE-vel, ahol 1:0-ra 
nyert.

B. é. 

N O V E L L A

Orionidák

(…) Haladtak lefelé, lépcsőfokonként zökkenve kicsit. 
Alattuk a városból alig hallatszott fel egy-egy éjszakai 
busz halk moraja. Még egy utolsó hullócsillagot megpil-
lantott, aznap a nyolcadikat, de ezt már nem tudta ujjong-
va üdvözölni, mert szép lassan lecsukódott a szeme, és ott, 
az apja nyakában, haja illatát érezve elaludt.

 
–  Húzd fel rendesen a cipzárt!
Anya féltérden állt Olivér előtt. A kisfiú kapucnis pulóvere puha 
volt, bolyhos és meleg. Villanyfénynél öltözködtek, odakint már rég 
besötétedett, Apa a cipőjét húzta.
–  Odafent nem csavarogsz el apád mellől, végig mellette maradsz, 

érted?
–  Ne aggódj, nem lesz semmi baj, nem a világvégére megyünk! Lát-

szik a csúcs az ablakból – válaszolt a kisfiú helyett a férje.

A budaörsi Kőhegyről beszéltek, aminek a lábánál laktak. A kisfiú 
izgatott volt, soha nem ment fel még a hegyre sötétben.
–  Nem kell kabát! – próbálkozott kicsúszni anyja kezei közül, de 

hiába.
–  Már hogyne kéne, fiatalember! Kint hideg van, odafönt még a szél 

is fúj.
–  Látod, én is veszek fel, fogadj szót! – mondta apja inkább nyugta-

tásként, mint szigorúan.
– Te nem jössz? – kérdezte Olivér, amikor látta, hogy anyja póló-
ban van.
–  Nem csillagom, én maradok. Borira szerinted akkor ki vigyázna?
–  Nem kell rá vigyázni, alszik – vonogatta a vállát a kisfiú, próbálta 

meggyőzni az anyját.
Anya elmosolyodott, ahogy kihúzta a kisfiú pulóverének kapucniját 
a kabát alól.
–  Egy kisbabát akkor sem lehet magára hagyni, amikor alszik. Ez 

most fiús kaland lesz. Csak te, és apa.
A gyerek számára titokzatos volt a sötét kert, ahogy kiléptek a ház-
ból. Egyedül félt volna kijönni már ilyenkor, de tudta, hogy apja 
mellett nincs mitől tartania. Nyújtotta a kezét, Apa hatalmas man-
csában elveszett az övé. Kint az utcán világosabb és sötét foltok vál-
tották egymást, az utcai lámpák fénye nem jutott el mindenhova. 
Csend volt. A környékbeli házak csukott ablakain fény szűrődött ki. 
Olivér két sötét alakot pillantott meg tőlük nem messze. Ösztönö-
sen közelebb húzódott apja lábához, jobban megszorította a kezét.

–  Jó estét! – köszönt Apa. Ekkor vette észre a kisfiú, hogy csak Edit 
néni az, kutyát sétáltat. Inkább áthúzódott apja másik oldalára, 
és ott fogta meg újra a kezét. Szerencsére gond nélkül elmentek 
mellettük, nem ment oda hozzá a kutya. Tartott tőle, hogy megint 
megnyalja az arcát az a hatalmas jószág, de szerencsére most nem 
így történt.

Olivér egyre izgatottabb lett, ahogy a szűkebbnél szűkebb sikátorokon 
át haladtak felfelé. Időnként meg kellett állni pihenni, rengeteg volt a 
lépcső. Kiértek a házak közül, már csak a hegy magasodott feléjük. Itt 
már nem volt világítás, Apa mobiljának a fényénél látták a felfelé veze-
tő rózsaszín kőből faragott lépcsősort. Olivér egyre nehezebben vette a 
levegőt, újra meg kellett állniuk ott, ahol éles kanyart vesz az út. Felka-
paszkodott a fa korlátra. Soha nem látta még az éjszakai várost felülről.
–  Mehetünk? – kérdezte Apa, bár ő is lihegett.
Amikor felértek, Apa elővett a hátizsákjából egy vastag pokrócot, 
és lefeküdtek rá.
–  Hogy néz ki egy ilyen? – kérdezte a kisfiú.
–  Fel fogod ismerni. Amúgy olyan, mint amikor a csillagszóróról 

elugrik egy szikra.
Abban a pillanatban, ahogy apja ezt kimondta, Olivér megpillan-
totta élete első hullócsillagát. Szája tátva maradt, de csak egy röpke 
másodpercre, mert utána ujjongani kezdett.
–  Ugye milyen szép? – kérdezte az apja – És képzeld, ez csak egy 

darab kő, nem is csillag. Az űrben mennek mindenfelé ilyen kö-
vek, és ha beleütköznek a Föld légkörébe, akkor leesnének, de esés 
közben a kisebb darabok elégnek. Ezt úgy hívják, hogy Orionidák 
meteorraj, és minden október végén találkozik a Földdel. Renge-
teg sok kavics egy kupacban. Ilyenkor néhánnyal ez megtörténik 
és mi meg innen lentről csak azt látjuk, ahogy felvillan, majd egy 
pillanat múlva el is égett.

Olivér itta apja szavait. Apa mindig úgy tudta megmagyarázni a 
dolgokat, hogy azt ő is értse.
Összesen hét hullócsillagot számoltak meg így, fekve.
Amikor fél órával később a kisfiú egyre nagyobbakat ásított, és a 
pislogásai is egyre hosszabbra nyúltak, Apa összehajtogatta a plédet. 
Olivér majdnem állva elaludt, ahogy várt rá. Két erős kar nyúlt a 
hóna alá, apja felkapta, és a nyakába ültette. Elindultak lefelé a lép-
csőn. Olivér ráhajolt apja fejére.
–  Végre megint van rendesen hajad! – mondta lassan két ásítás kö-

zött – Nem szerettem, hogy kopasz voltál.
Érezte, hogy apja kicsit jobban megszorítja a lábát, a fiú is próbált 
még jobban hozzábújni.
–  Megígérem, hogy többé nem leszek kopasz. Meggyógyultam, Ma 

beszéltem a doktornénivel, elég ideje vagyok tünetmentes, hogy 
elmondhassam, hogy legyőztem a rákot.

Olivér elképzelte, hogy apja egy hatalmas tengeri rákkal viaskodik, 
számára a szó nem jelentett többet. Ezt hiába magyarázta már ko-
rábban Apa, nem értette, mi a különbség.
Haladtak lefelé, lépcsőfokonként zökkenve kicsit. Alattuk a vá-
rosból alig hallatszott fel egy-egy éjszakai busz halk moraja. Még 
egy utolsó hullócsillagot megpillantott, aznap 
a nyolcadikat, de ezt már nem tudta ujjongva 
üdvözölni, mert szép lassan lecsukódott a sze-
me, és ott, az apja nyakában, haja illatát érezve 
elaludt.

ÍrtA vÁnyAi pÁl, fotó fArkAs gÁBo
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KLEIN DÁVID  
ÉLMÉNYBESZÁMOLÓT 
TARTOTT BUDAÖRSÖN

A Kossuth Lajos utcában ta-
lálható SHL Hungary Kft. idő-
ről-időre úgynevezett tréning 
akadémia keretében ingyenes 
eseményeknek ad helyet, me-
lyekben többnyire a gazdasági 
szereplőket leginkább érintő 
témájú, de kevésbé szigorú 
tartalmú előadásokat lehet 
meghallgatni. Ezúttal Klein 
Dávid hegymászó beszélt a 
legutóbbi magashegyi expe-
díciójáról, amelynek fontos 
része volt, hogy hogyan lehet 
túlélni egy lavinát.
Az expedíciós hegymászása-
iról híres, de a mászósportok 
több válfaját űző Klein Dávid 
egyébként könyvkiadó céget, 
az Edge 2000-t vezeti (nem 
meglepő módon ő adja ki az 
SHL könyveit is) és nagyon 
jól kamatoztatva hegymászói 
tapasztalatait, cégeknek szer-
vez csapatépítő tréningeket, 
illetve tart motivációs előadá-
sokat iskolákban, művelődési 
házakban is. 

https://budaorsinaplo.hu 
/klein-david-elmenybeszamolot-

tartott-budaorson/

ILYEN VOLT A VÁROSI 
ÜNNEPSÉG AZ IDŐSEK 

TISZTELETÉRE

Október 1-e az idősek világ-
napja, s ebből az alkalomból a 
nyugdíjasokat köszöntötte ma 
az önkormányzat. A művelő-
dési ház nagytermében. Kö-
szöntőt mondott Wittinghoff 
Tamás polgármester, verset 
szavalt Godó Károly közössé-
gi életben aktív nyugdíjas. A 
kulturális műsort Kautzky Ar-
mand színművész és Udvaros 
Boglárka énekművész adták. 
A polgármester felköszöntötte 
a megjelentek közül a legidő-
sebbet, Dr. Iványiné Dr. Fekete 
Ágnest, aki idén nyáron töltöt-
te be 100. életévét.

https://budaorsinaplo.hu/ 
varosi-unnepseg-volt-ma-az- 

idosek-tiszteletere-2/

GRATULA KORNÉL!

Szeptember 10. és 15. Lionban 
rendezték meg ünnepélyes és 
látványos megnyitóval a 47. 
WorldSkills 2024 Szakmák 
Olimpiáját, amelyen csakúgy 
mint a sportban, előbb bemu-
tatkoztak a résztvevő országok, 
köztük a magyar csapat. Az 
utóbbi tagjaként  ott volt a bu-
daörsi ifjú tudós, Stefán Kornél 
szoftverfejlesztő, akiről két éve 
itt írtunk bővebben: Egy ifjú tu-
dós Kamaraerdőről: Stefán Kor-
nél címmel. Kornél a vasárnapi 
záróceremónián bronzérmet 
kapott kategóriájában. A ma-
gyar csapat 1 aranyéremmel, 2 
bronzéremmel és 12 kiválósági 
éremmel zárt. Összesen 1500 
versenyző vett részt az esemé-
nyen,  több mint 60 szakmában. 

https://budaorsinaplo.hu/hatalmas-
gratula-stefan-kornelnak/

A BUDAÖRSI SPORT CLUB 
NŐI ASZTALITENISZ 

 CSAPATA EURÓPA KUPA 
CÍMVÉDŐKÉNT  

KEZDI MEG NEMZETKÖZI 
KUPASZEZONJÁ

A 2023/2024-es sportszezon 
álomszerűen sikerült a Bu-
daörsi Sport Club női aszta-
litenisz csapatának. Először 
sikerült elhódítani az Eu-
rópa Kupát, mindezt a klub 
centenáriumi évében. Ennek 
a remek eredménynek is kö-
szönhetően, az Európai Asz-
talitenisz szövetség (ETTU) 
a Budaörsi Sport Clubot a 
2024/2025-ös nemzetközi 
kupaszezonban az összes 
induló női csapat közül a 8. 
helyen rangsorolta Európá-
ban, és ez azt is jelenti, hogy 
a csapatnak nem kellett első 
körben selejtezőt játszania, 
hanem második csoportkör-
ből indul.
A Budaörsi Sport Club a „D” 
jelű csoportba került a fran-
cia Etival ASRTT és a spanyol 
UCAM Cartagena T.M tár-
saságában. A 4 csoport első 
két helyezettje továbbjut a 
Bajnokok Ligája negyeddön-
tőjébe, míg a csoportok 3. 
helyezettjei az Európa Kupa 
negyeddöntőjébe csatlakozik 
be. A két hazai mérkőzés idő-
pontja: november 3. vasárnap 
16:00 UCAM Cartagena T. 
M (spanyol), december 13. 
péntek 17:00 Etival ASRTT 
(spanyol).

https://budaorsinaplo.hu/ 
a-budaorsi-sport-club-noi-

asztalitenisz-csapata-europa-kupa-
cimvedokent-kezdi-meg-nemzetkozi-

kupaszezonjat/

 A BUDAÖRSI  
KERTBARÁTOK  

SZAKMAI PROGRAMON 
VETTEK RÉSZT

A fővárosba látogatott a 
Budaörsi Kertészek és Kert-
barátok Dr. Luntz Ottokár 
Egyesületének tagjai a XII. 
kerületi Kútvölgyben talál-
ható Makovecz Központ-
ban, ami a Regőczi István 
téren áll. Itt tartott előadást 
Lechner Judit biokertész a 
Makovecz Alapítvány által 
szervezett előadássorozat 
egyik programja keretében. 
A kirándulás az egyik egye-
sületi tag szervezésében a 
Kútvölgyi Boldogasszony 
kápolnában kezdődött, 
ahol a csapat egy része rö-
vid misén vett részt, majd 
többekkel kiegészülve a Bel-
giumból származó, de ma-
gyarul jól beszélő Bea nővér 
vezetésével megtekintették 
Mindszenty József bíboros 
emlékszobáját és meghall-
gatták a kápolna- és árvaház 
építtető Regőczi István pap 
történetét is.

https://budaorsinaplo.hu/ 
a-budaorsi-kertbaratok-szakmai-

programon-vettek-reszt/

A BUDAÖRSI SPORT CLUB 
KARATE SZAK OS Z TÁ-

LYA TAROLT A HÉTVÉGÉN 
MISKOLCON

Nagyon büszkék vagyunk a 
Budaörsi Sport Club kara-
te szakosztály tanítványaira, 
hiszen 18 arany, 13 ezüst, 10 
bronzéremmel és három 5. 
helyezéssel zártunk és ezzel 
a 42 induló egyesületből első 
helyezést értünk el. A fiatalok 
most is szívvel-lélekkel küz-
döttek a tatamin, legyen szó 
katáról (formagyakorlatról), 
kumitéről (küzdelemről), 
vagy a legkisebbeknek a ráve-
zető versenyszámokról.

https://budaorsinaplo.hu/ 
a-budaorsi-sport-club-karate-

szakosztalya-tarolt-a-hetvegen-
miskolcon/

E G Y E B E K  KÖ Z Ö T T  E R R Ő L  O L VA S H A T N A K  M É G  A  b u d a o r s i n a p l o . h u  O N L I N E  Ú J S Á G O N NÉLKÜLÖZHETETLEN 
VITAMINOK ŐSSZEL – 

EGÉSZSÉGES  
ÉLETMÓD 13. RÉSZ

Az egészséges életvitelről 
szóló ez évi sorozatunkban 
ezúttal az ősszel szükséges 
vitaminokról lesz szó. Nem 
szeretnénk állást foglalni a 
táplálkozáskiegészítőkkel 
kapcsolatos szakmai vi-
tákban, így mi azokat az 
információkat szedtük ösz-
sze, amelyeknek egységes 
az elfogadása. Nevezetesen, 
hogy mivel ősszel magasabb 
a légúti megbetegedések 
kockázata, ezért kiegyen-
súlyozott étrend mellett is 
meg kell támogatnunk az 
immunrendszerünket.
Az ősszel elérhető friss 
gyümölcsök és zöldségek, 
mint az alma, a tök vagy a 
cékla, természetes vitamin- 
és ásványi anyag források. 
A vitaminok – különösen a 
C- és D-vitamin – nélkülöz-

hetetlenek az immunrendszer 
támogatásához. Ősszel maga-
sabb a légúti megbetegedések 
kockázata, ezért az első és 
legfontosabb a kiegyensúlyo-
zott étrend, amihez vannak, 
akik szerint az alábbi négy, 
illetve mások szerint a kö-
vetkező tíz vitamin pótlására 
van szükség.

https://budaorsinaplo.hu/
nelkulozhetetlen-vitaminok-osszel-

egeszseges-eletmod-13-resz/

MEGNYÍLT  
A 11. ÉPÍTÉSZSZÜRET – 

BUDAÖRS IN PROGRESS
A Budaörsi Építész Szüret 
11. kiállításon olyan épüle-
teket, projekteket mutatnak 
be, amelyek előkészítés alatt 
állnak, éppen épülnek, vagy 
esetleg a közelmúltban ké-
szültek el városunkban.
Ez volt a 11. alkalom, hogy a 
Húsznegyven Fiatal Építészek 
Egyesület megszervezte az 

Építészszüretet, ami korábban 
csak a pandémia alatti korlá-
tozások idején maradt el. Az 
október 4-i esti megnyitón 
a Zichy majorban mintegy 
harminc-negyven érdeklődő 
vett részt a szervezők és azon 
építészek mellett, akiknek a 
munkáit a totemoszlopokon 
elhelyezett fényképeken és 
egy kísérő szöveggel bemutat-
ták. A kiállítást még két hétig 
lehet látogatni – tájékoztatott 
megnyitó beszédében Dobos 
Botond többször díjazott épí-
tész, az egyesület elnöke. Aki 
azt is elmondta, hogy ez idő 

alatt lesznek kísérő rendez-
vények, pódiumbeszélgetés, 
épületlátogatás és jövő pénte-
ken szintén a Zichy majorban 
Apokalipszis címmel az épí-
tészeti témához kapcsolódó 
interaktív szerepjáték.
Az Építészszüret fő célja, 
hogy évről-évre megismer-
tessék a lakosokkal milyen 
építkezés folynak a világban, 
a tágabb környezetünkben, 
idén pedig itt a városban. A 
szervezők és az őket támoga-
tó önkormányzat fejében van 
olyan elképzelés, hogy az em-
berek már a tervezés elején 
be legyenek vonva a városkép 
kialakításába – hangzott el -, 
ami azonban most biztosan 
nem valósulhat meg, hiszen 
míg korábban legalább az 
interneten elérhetők voltak 
az aktuális építési tervek, egy 
friss jogszabályváltozás miatt 
már nem lehetséges. 

https:// budaorsinaplo.hu/ 
megnyilt-a-11-epiteszszuret- 

budaors-in-progress/
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Bu da ör si Nap ló 
Ki ad ja: Budaörsi Nap ló Bt. 

Felelős szerkesztő: 
ELLER ER ZSÉ BET eller60erzsebet@gmail.com 

Felelős kiadó a Bt. ügyvezetője
Szerkesztőség Bu da örs, Sza bad ság u. 137. 

föld szint  (a park ra néző ol da lon!)
Nyit va h.–p. 8:30-13:30 órá ig, 

egyéb időpont telefonon egyeztethető: 
06 30 6454-643, 06 30 192-6676

E-ma il: budaorsinaplo1991@gmail.com
Főmunkatárs: Borhegyi Éva

Nyomdai előkészítés: Kaszás Zoltán
  Hirdetések: Eller Mária

Nyo más: EPC Nyomda  ISSN 1216-1985

SZEPTEMBERI MEGFEJTÉS: 

Szőlőrolád a legfinomabb borokból

A HOLLÓSY CUKRÁSZDA 

2000-2000 forintos utalványát nyerték: 

Csaba Detti, Gyalai Gábor, 

Fekete Mária, Szabó Csilla

A promóció 2024. október 1. és 17. között megvalósult hallásvizsgálatokra vonatkozik. 
A tájékoztatás nem teljes körű, a részletekért kérdezze a hallásközpont dolgozóit,

vagy látogasson el a www.amplifon.hu weboldalra.

Vegyen részt ingyenes hallásvizsgálaton 
2024. október 1-17 között

hallásközpontjainkban és

a 20 000 Ft értékű 
LIDL ajándékutalványok egyike!

Legyen Öné októberben

NYERJEN!



www.opel.hu

ÚJ OPEL CORSA 
 

AZ OPEL FÁBIÁNNÁL

A kép illusztráció. Kombinált használat esetén, a WLTP mérési ciklus szerint az Opel Corsa modellek üzemanyag fogyasztása: 5,1-5,7 l/100 km, CO2 kibocsátása: 
114-130 g/km; az Opel Corsa-e modellek energiafogyasztása 14,3-17,1 kWh/100 km, CO2 kibocsátása: 0 g/km, hatótávja 354-402 km változattól és forgalmi viszo-
nyoktól függően. Az 5 949 000 Ft-os kezdőár a készleten lévő Opel Corsa ötajtós Corsa F 12 XEL S/S (55kW / 75HP) MT5, 0 km-es, forgalomba helyezett modellre 

vonatkozik. A készleten lévő további modellekről a www.opelfabian.hu weboldalon tud tájékozódni.

MÁR 5.949.000 FT-TÓL


